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Bugünkü müĢavirə qaçqınların və məcburi köçkünlərin 

problemlərinin həlli ilə bağlıdır. Hesab edirəm ki, bu məsələ gə-

rək geniĢ müzakirə olunsun. Əldə edilmiĢ nailiyyətlər haqqında 

məruzə edilsin və ən önəmlisi, mövcud olan problemlər haqqın-

da da gərək fikir mübadiləsi aparaq.  

Azərbaycan üçün bu problem ən çətin, ən ağrılı problemdir. 

Ermənistan dövlətinin və erməni millətçilərinin Azərbaycana 

qarĢı təcavüzü nəticəsində torpaqlarımızın 20 faizi iĢğal edilib 

və etnik təmizləmə siyasəti nəticəsində 1 milyondan artıq soy-

daĢımız qaçqın və köçkün vəziyyətinə düĢübdür. Uzun illərdir 

ki, danıĢıqlar prosesi gedir, amma əfsuslar olsun ki, bu günə qə-

dər heç bir nəticə əldə edilməyibdir. Bunun da səbəbi Ermənis-

tan tərəfinin qeyri-konstruktiv mövqe tutması və beynəlxalq ic-

timaiyyətin, o cümlədən problemin həlli ilə bilavasitə məĢğul 

olan ATƏT-in Minsk qrupunun bu məsələdə qəti mövqeyini 

bildirməməsidir.  

Son müddət ərzində Minsk qrupunun fəaliyyətində müsbətə 

doğru dönüĢ müĢahidə olunur, danıĢıqlar prosesi intensivləĢib-

dir. Xarici iĢlər nazirləri səviyyəsində artıq Praqa prosesi adlan-

dırılan danıĢıqlar prosesi gedir, eyni zamanda, prezidentlər də 

vaxtaĢırı görüĢürlər. Son vaxtlar danıĢıqlar prosesində müsbət 

meyllər görünməkdədir. Ġlk növbədə, Azərbaycanın qətiyyətli 

mövqeyi ona gətirib çıxarıb ki, beynəlxalq ictimaiyyət bu məsə-

ləyə daha ədalətli yanaĢmağa baĢladı. Azərbaycanın diplomatik 
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səyləri nəticəsində dünyanın müxtəlif təĢkilatlarında bu məsələ 

gündəliyə salınır. BirləĢmiĢ Millətlər TəĢkilatı bu məsələni gün-

dəliyə salıbdır. Avropa ġurasında reallığı əks etdirən qətnamə 

qəbul edilibdir və orada açıq-aydın göstərilir ki, Ermənistan 

Azərbaycana qarĢı təcavüz edibdir, etnik təmizləmə siyasəti 

aparıbdır və bu siyasət nəticəsində 1 milyon azərbaycanlı qaç-

qın, köçkün vəziyyətinə düĢmüĢdür.  

Deyə bilərəm ki, indiyədək beynəlxalq təĢkilatlar tərəfindən 

bu qədər açıq-aydın, kəskin qərar qəbul edilməmiĢdir. Biz bu 

səyləri davam etdirəcəyik. Artıq heç kimə sirr deyil və bu, artıq 

etiraf olunur ki, Ermənistan Azərbaycana qarĢı iĢğalçılıq siyasə-

ti aparır və ATƏT-in son müddət ərzində bölgədə olmuĢ fakt-

araĢdırıcı missiyası da bunu təsdiq edir. Eyni zamanda, iĢğal 

olunmuĢ torpaqlarda ermənilərin qeyri-qanuni məskunlaĢdırıl-

ması faktı da öz təsdiqini tapıbdır.  

Ermənistan üçün bu iĢğalçılıq siyasətini aparmaq gələcəkdə 

çox çətin olacaqdır. Çünki dünya tam baĢqa istiqamətdə inkiĢaf 

edir. Dünyada gedən qloballaĢma prosesləri, bizim Avropa Ġtti-

faqı ilə sıx əməkdaĢlığımız, dünyada gedən demokratikləĢmə 

prosesləri artıq təcavüzə əsaslanan siyasəti qəbul etmir və onu 

inkar edir. Azərbaycanın siyasəti və mövqeyi yalnız və yalnız 

beynəlxalq hüquq normalarına əsaslanır. O da ondan ibarətdir 

ki, hər bir ölkənin, o cümlədən Azərbaycanın ərazi bütövlüyü 

gərək toxunulmaz olsun. Mən Ģübhə etmirəm ki, görülən iĢlər, 

apardığımız siyasət nəticəsində, diplomatik səylərimizin nəticə-

sində, eyni zamanda Azərbaycanın iqtisadi potensialının güc-

lənməsi nəticəsində biz bu məsələnin danıĢıqlar, sülh yolu ilə 

ədalətli həllinə nail olacağıq. Biz buna ümid edirik.  

Sülh danıĢıqlarının potensialı hələ ki, tükənməyibdir. Əgər 

sülh danıĢıqlarına ümid varsa, biz gərək bu ümidi axıra qədər sı-

nayaq və çalıĢaq ki, buna nail olaq. Ancaq eyni zamanda, iqtisa-

di potensialımızı, o cümlədən hərbi potensialımızı gücləndirmə-

liyik və bu istiqamətdə iĢlər görülür.    

Qaçqınlar və məcburi köçkünlər Azərbaycanda ən ağır və-

ziyyətdə yaĢayan insanlardır. Bizim hamımızın vəzifəsi ondan 
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ibarətdir ki, həm dövlət tərəfindən, eyni zamanda qeyri-höku-

mət təĢkilatları tərəfindən, özəl sektor tərəfindən onlara öz kö-

məyimizi göstərək. Ancaq əlbəttə ki, dövlətin siyasəti bu sahədə 

müstəsna rol oynayır.  

Xalqımızın ümummilli lideri Heydər Əliyev bu məsələyə da-

im böyük diqqət göstərirdi, çoxlu görüĢlər, müĢavirələr keçir-

miĢdi. Azərbaycanda bu məsələyə dair çoxlu qanunlar qəbul 

edilibdir. 1998-ci və 2004-cü illərdə iki dövlət proqramı qəbul 

olunubdur. Bilirsiniz ki, Azərbaycanda ulu öndər Heydər Əliye-

vin təĢəbbüsü ilə yaradılan Neft Fondundan ilk vəsait məhz qaç-

qınların və məcburi köçkünlərin yaĢayıĢ səviyyəsinin yaxĢılaĢ-

dırılmasına yönəldilmiĢdir. Ümumiyyətlə, bu günə qədər Neft 

Fondundan 400 milyard manat vəsait ayrılmıĢdır və qaçqınların, 

köçkünlərin yeni Ģəraitlə təmin olunması prosesi gedir. 2003-cü il 

oktyabrın əvvəllərində Biləsuvar rayonunda yeni qəsəbənin açılıĢı 

oldu. Çox müasir bir qəsəbədir. Orada həm evlər tikilmiĢdir, həm 

də infrastruktur mövcuddur. Xəstəxanalar, təhsil ocaqları, iĢıq 

xətləri, yol infrastrukturu – yəni hər Ģey müasir tələbata uyğun-

dur.  

Xatırlayıram, o qəsəbənin açılıĢı zamanı çıxıĢımda demiĢdim 

ki, Azərbaycanda bir dənə də çadır Ģəhərciyi qalmamalıdır. Biz 

bütün çadır Ģəhərciklərini ləğv edəcək və onların əvəzində yeni, 

müasir qəsəbələr, Ģəhərciklər salacağıq. HəmiĢə olduğu kimi, öz 

sözümə sadiq qalaraq bu gün məmnunluq hissi ilə deyə bilərəm 

ki, bu proses uğurla aparılır. Ġndi Ağdam rayonunun ərazisində 

böyük tikinti gedir. Bərdədə çətin, ağır Ģəraitdə çadırlarda, yük 

vaqonlarında məskunlaĢmıĢ soydaĢlarımız yaxın vaxtlarda müa-

sir evlərə köçürüləcəklər. Amma onu da bilməliyik ki, bu da 

müvəqqəti məskunlaĢmadır. Azərbaycan torpaqları iĢğaldan 

azad olunandan sonra orada, iĢğaldan azad edilmiĢ torpaqlarda 

yeni Ģəhərlər tikəcəyik, yeni infrastruktur yaranacaqdır. Çünki 

orada hər Ģey dağılıbdır. ATƏT-in faktaraĢdırıcı missiyasının 

qənaətinə və məruzəsinə görə, iĢğal olunmuĢ torpaqlarda bir də-

nə də obyekt, bina qalmayıbdır. Erməni vandalları oradan qəni-
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mət kimi, hər Ģeyi aparmıĢlar. Nəyi apara bilməmiĢlərsə, yerlə 

yeksan etmiĢlər.  

Amma biz torpaqları azad edəndən sonra yeni, gözəl Ģəhərlər 

tikəcəyik. Buna bizim imkanımız çatır. Azərbaycanın iqtisadi 

potensialı günü-gündən artır. Maliyyə imkanlarımız artır. Əlbət-

tə ki, biz bu imkanları, ilk növbədə, Azərbaycanda ən çətin və-

ziyyətdə yaĢayan insanların güzəranının yaxĢılaĢmasına yö-

nəltməliyik. Mən Ģübhə etmirəm ki, biz bu məqsədə çatacağıq.  

Saatlı və Sabirabad rayonlarında çadır Ģəhərciklərində yaĢa-

yan soydaĢlarımızı da yeni Ģəhərciklərə köçürəcəyik. Ancaq ey-

ni zamanda onu da bilirik ki, digər qaçqınlar və məcburi köç-

künlərin də yaĢayıĢ səviyyəsi o qədər də yaxĢı deyil. Onlar icti-

mai binalarda, məktəblərdə, pansionatlarda, yataqxanalarda 

məskunlaĢıblar. Hesab edirəm ki, indiki dövrdə biz yeni qəsəbə-

lərin tikilməsi ilə paralel olaraq həm də yataqxanalarda məskun-

laĢan soydaĢlarımızın köməyinə gəlməliyik. Artıq Dövlətqaç-

qınkoma müvafiq göstəriĢlər verilibdir. Ġndi smeta hazırlanır və 

hazır olan kimi buna da vəsait ayrılacaqdır. Biz gərək yataqxa-

naları da yüksək səviyyədə təmir etdirək.  

Bu problem bizim hamımızın problemidir və hamımız da 

həll etməliyik. Ġndiki mərhələdə əsas problem odur ki, qaçqınla-

rın, köçkünlərin vəziyyətini biz maksimum dərəcədə yüngülləĢ-

dirək. Bunu etmək üçün hökumət əlindən gələni edir və biz bu 

iĢi, bu siyasəti bundan sonra da aparacağıq.  

Onu da qeyd etməliyəm ki, qaçqınlar və köçkünlər arasında 

yoxsulluğun səviyyəsi çox yüksəkdir. Ümumiyyətlə, Azərbay-

canda yoxsulluğun azaldılması istiqamətində böyük iĢlər görü-

lüb və son il yarım ərzində yoxsulluq Ģəraitində yaĢayanların sa-

yı 49 faizdən 40 faizə enibdir. Qaçqın və köçkünlər arasında bu, 

72 faiz təĢkil edir. Bu çox yüksək rəqəmdir. Biz gərək bu məsə-

ləyə də diqqət yetirək.  

Bu gün Azərbaycanda özəl sektorun inkiĢafına böyük diqqət 

göstərilir, kreditlər ayrılır. Hesab edirəm ki, gələn il bu kreditlə-

rin həcmini gərək iki dəfə artıraq. Əlbəttə ki, bu məsələni həll 

edərək gərək qaçqın və köçkünləri də yaddan çıxarmayaq və ça-
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lıĢaq ki, onların arasında yoxsulluğun səviyyəsi aĢağı düĢsün. 

Biz bütün bu məsələləri bu gün müzakirə edəcəyik və hesab 

edirəm ki, müzakirənin nəticəsində yeni addımlar atılacaqdır.  

Ġndi isə sözü BaĢ nazirin müavini, Qaçqınların və Məcburi 

Köçkünlərin ĠĢləri üzrə Dövlət Komitəsinin sədri Əli Həsənova 

verirəm. 

Ə l i   H ə s ə n o v: Zati-aliləri, möhtərəm cənab Prezident! 

Ölkənin ən həssas problemi olan qaçqın və məcburi köçkün-

lərin sosial problemlərini bu gün belə geniĢ tərkibdə müzakirəyə 

çıxarmaqla Siz beynəlxalq ictimaiyyətə və ölkə ictimaiyyətinə 

bir daha nümayiĢ etdirirsiniz ki, bu, ölkənin ən vacib, ən ağır və 

ən prioritet problemidir. Cənab Prezident, fürsətdən istifadə 

edərək o insanların Sizə olan böyük hörmət və ehtiramını yetiri-

rəm.  

Cənab Prezident, Sizin tapĢırığınızla biz 1988–2005-ci illər 

ərzində bu sahədə görülmüĢ bütün iĢləri, gedən prosesləri həm 

siyasi, həm də iqtisadi baxımdan toplu Ģəkildə təhlil edərək ma-

terial hazırladıq. Onu Sizə təqdim etmiĢik. Bu material müĢavi-

rə iĢtirakçılarna da təqdim olunubdur. Bu material 4 hissədən 

ibarətdir. Birinci hissədə ərazilərin iĢğalı, erməni təcavüzkarlarının 

törətdikləri əməllər, bütün infrastrukturun dəyəri, dəymiĢ ziyan, o 

dövrdə insanların yerləĢdirilməsi, bugünkü vəziyyəti, bütün sosial-

texniki infrastrukturun əvvəlki və bugünkü vəziyyəti tam əhatə 

olunubdur. Yəni, birinci hissədə bu istiqamətdə istənilən suala 

cavab tapmaq mümkündür. Ġkinci hissədə xalqımızın ümummil-

li lideri Heydər Əliyevin 10 il müddətində bu sahəyə ayırdığı 

diqqət və qayğı, onun gördüyü bütün iĢlər xronoloji qaydada öz 

əksini tapıbdır. Üçüncü hissədə Sizin prezidentlik fəaliyyətiniz 

dövründə görülmüĢ iĢlər əhatə olunubdur. Dördüncü hissədə isə 

beynəlxalq donor ölkələrin və təĢkilatların bu istiqamətdə gör-

düyü bütün iĢlər öz əksini tapıbdır. Hazırda bu material ingilis, 

rus, ərəb dillərinə tərcümə olunubdur. Biz bunu ölkəmizdə olan 

bütün beynəlxalq qurumlara, səfirlərə və xarici ölkələrdə fəaliy-

yət göstərən bizim səfirlərimizə paylayacağıq. Çünki burada is-

tənilən suala cavab tapmaq mümkündür.  
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Bu gün dünyada 17 milyondan çox qaçqın və məcburi köç-

kün var. Təəssüflər olsun ki, onların bir milyonu dünyanın çox 

kiçik parçası olan 8 milyonluq Azərbaycanın payına düĢmüĢdür. 

Dünyada olan qaçqın və köçkünün 6 faizi Azərbaycandadır. Bu-

nun özü bir daha göstərir ki, bu, Azərbaycan üçün nə qədər ağır 

bir problemdir. Beynəlxalq təĢkilatlar və bəzi dövlətlər bu prob-

lemin siyasi yolla həllini uzadaraq ondan bir vasitə kimi istifadə 

etməklə Azərbaycana təsir və təzyiq göstərirlər.  

Azərbaycandakı həmin insanların 311 mini qaçqınlardır. Bu-

nun 250 mini Ermənistandan qovulmuĢ soydaĢlarımız, 50 mini 

1992-ci ildə Səmərqənd hadisələri ilə əlaqədar Özbəkistandan 

qovulmuĢ Axıska türkləridir. Qalan 11 min nəfər isə üçüncü öl-

kələrdən olan və sığınacaq axtaran Ģəxslərdir. Bunlar əsasən Çe-

çenistandan, Əfqanıstandan, Ġraqdan, Fələstindən və digər ölkə-

lərdən olan qaçqınlardır. Üçüncü qrupa daxil olan  çeçenlərlə 

bağlı bizim bir problemimiz var. Rusiya tərəfinə bir neçə dəfə 

müraciət etmiĢik ki, onların Ģəxsiyyətini müəyyənləĢdirmək 

üçün bizə kömək etsinlər. Çünki onların hamısı Azərbaycana 

qeyri-leqal yolla daxil olub. Təəssüflər olsun ki, hələ bir müsbət 

nəticə əldə edə bilməmiĢik. Lakin məlumat üçün bildirirəm ki, 

sığınacaq axtaran qaçqınların hamısı bizim qoĢulduğumuz bey-

nəlxalq konvensiyanın tələblərinə uyğun olaraq, ölkəmizdə bü-

tün güzəĢtlərdən istifadə edirlər. Hətta biz onlara qaçqın statusu 

verilməsinə də baĢlamıĢıq. 

Cənab Prezident, həm 1988-ci ildə soydaĢlarımız Ermənis-

tandan qovularkən, həm də 1992-ci ildə məcburi köçkün proble-

mi yaranarkən o dövrdəki hakimiyyət bu insanların yerləĢdiril-

məsində çox ciddi qüsurlara yol vermiĢdir. Ona görə də hazırda 

bu insanların məskunlaĢması ilə bağlı  demoqrafik vəziyyətdə 

müəyyən problemlər var. Hətta bəzi bölgələrdə, demək olar ki, 

qaçqın və məcburi köçkün yoxdur. Yaxud bəzi yerlərdə  onların 

sayı çox cüzidir və son dövrlərdə bir qismi də o ərazilərdən çı-

xarılıbdır. Hesab edirik ki, bu problemin həllində Sizin müdaxi-

lənizə ehtiyac vardır.  
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Hazırladığımız materialda iĢğal olunmuĢ əraziyə dəymiĢ zi-

yan da göstərilibdir. Ziyan 60 milyard dollar həcmindədir. La-

kin, cənab Prezident, bizim belə bir təklifimiz var ki, beynəlxalq 

təĢkilatları, donor ölkələri və təĢkilatları, beynəlxalq humanitar 

təĢkilatları cəlb edib Azərbaycan hökuməti ilə birlikdə böyük 

qayıdıĢ proqramını hazırlamaq və dəymiĢ ziyanı bir daha dəqiq-

ləĢdirmək lazımdır. Çünki sabah torpaqlar iĢğaldan azad olunar-

kən hər bir donor bizdən bu proqramı istəyəcəkdir. Bu proqram 

olmadan, təbii ki, heç bir donor vəsait ayırmayacaqdır.  

Ümummilli liderimiz Heydər Əliyev xalqın tələbi ilə ikinci 

dəfə hakimiyyətə gələndən sonra 10 illik fəaliyyəti dövründə bu 

sahəyə çox ciddi diqqət və qayğı göstəribdir. Mən vaxt alma-

maq üçün yalnız bəzi məqamları müĢavirə iĢtirakçılarının nəzə-

rinə çatdırıram.  

10 il ərzində cənab Heydər Əliyev xarici ölkələrin prezi-

dentləri, beynəlxalq qurumların rəhbərləri, ATƏT-in, onun 

Minsk qrupunun rəhbərləri ilə 725 görüĢ keçiribdir. 43 fərman 

və sərəncam imzalayıbdır. Bu fərman və sərəncamların icrası 

üçün Milli Məclis 23 qanun, Nazirlər Kabineti isə 192 qərar qə-

bul edibdir. Qaçqın və məcburi köçkünlərin sosial probleminin 

həllinə yönəldilən vəsaitin həcmini on il ərzində 90 dəfə artırıb-

dır. Yəni 1993–2003-cü illər arasında bu rəqəm 90 dəfə artıbdır. 

Yemək xərcləri 60 dəfə, kommunal xidmət xərcləri 120 dəfə ar-

tırılıbdır. 1994-cü ildə atəĢkəsə nail olunubdur. ATƏT-in 1994, 

1996, 1999-cu illərdə BudapeĢt, Lissabon və Ġstanbul zirvə top-

lantılarında çox diplomatik gediĢlər edilibdir. Xüsusən Lissabon 

sammitində cənab Heydər Əliyev tərəfindən atılmıĢ addımın, 

ümumiyyətlə, müasir dünyanın diplomatiya tarixində analoqu 

yoxdur. Bunu bütün beynəlxalq təĢkilatlar da, dünyanın çox təc-

rübəli diplomatları da qeyd edirlər.  

 

 

Cənab Heydər Əliyev tərəfindən birmənalı Ģəkildə göstəriĢ 

verilmiĢdi ki, ölkəyə gələn bütün nümayəndə heyətlərinin rəh-

bərləri, xarici ölkənin rəhbərləri məcburi köçkünlərin yaĢayıĢ 
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tərzi ilə mütləq tanıĢ olsunlar. Bu tapĢırıq mütləq yerinə yetiri-

lirdi və hesab edirik ki, bunun icrası bu gün də davam etməlidir.  

Hamıya məlumdur ki, cənab Heydər Əliyev 3 fərman imza-

layaraq qaçqın və məcburi köçkünlərin yaĢayıĢ Ģəraitini yaxĢı-

laĢdırmaq üçün çadır Ģəhərciklərinin ləğvinə baĢlamıĢdı. Bu gün 

biz bu sözü çox asanlıqla deyirik ki, üç fərman imzalayıbdır. 

Ancaq hamımızın çox yaxĢı yadındadır ki, cənab Heydər Əliyev 

onları imzalayanda Beynəlxalq Valyuta Fondu qəti etirazını bil-

dirdi ki, bu vəsaiti bura yönəltmək olmaz. Ancaq cənab Heydər 

Əliyev özünəməxsus diplomatik gediĢ edərək, 2001-ci ildə 

məhz bugünkü gün  Təhlükəsizlik ġurasının iclasını keçirdi və 

bu məsələni müzakirə etdi. Beynəlxalq ictimaiyyətə bir daha 

nümayiĢ etdirdi ki, bu, Azərbaycanın ən ağır problemidir və 

Azərbaycanın neftdən əldə olunan ilk vəsaiti məhz buna yönəl-

məlidir.  

Cənab Prezident, biz bu gün o fərmanların konkret nəticələ-

rini görürük. Biz burada, sadəcə, iki məqamı göstərmiĢik. Bu, 

tikilmiĢ qəsəbələrin bugünkü vəziyyətidir. Bu isə Sizin səfər et-

diyiniz qəsəbədir, yaĢıllığın içərisindədir, taxıl əkilib, bir kvad-

ratmetr boĢ yer qalmayıbdır. Bunlar isə müxtəlif rayonlarda 

qaçqınlar üçün tikilən qəsəbələrdir.  

Bu Sizin səfər etdiyiniz həmin qəsəbədəki məktəbdir. Həmin 

üç fərman əsasında Ağdamda, Biləsuvarda və Füzulidə tikilən 

qəsəbələrdir. Bu cür yaĢıllığın içərisindədir. Ġl yarım ərzində bu 

qəsəbələr, görün necə yaxĢı vəziyyətə düĢübdür.  

Cənab Prezident, Biləsuvar qəsəbəsində Rabitə və Ġnforma-

siya Texnologiyaları Nazirliyinin vəsaiti və Cəbrayıl Rayon Ġcra 

Hakimiyyəti ilə birlikdə milli park salınıbdır. Bu stenddə göstə-

rilən isə Ermənistandan olan  qaçqınlar üçün salınmıĢ qəsəbələr-

dir.  

 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Goranboy rayonunda?  

Ə l i  H ə s ə n o v: Bəli, tamamilə doğrudur. 2002-ci il 

sentyabrın 13-də buraya tarixi səfər etdiniz.  

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Ġndi orada vəziyyət necədir? 
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Ə l i  H ə s ə n o v: Orada iki kiçik problem meydana gəldi. 

Ġki evdə qrunt suyu çıxıbdır. Hazırda layihə hazırlanıb, Neft 

Fondu tərəfindən vəsait ayrılıbdır. Amma insanlar əkib-becərir-

lər və onlara bütün qayğılar göstərilir. ġəmkirdə, Sumqayıtda, 

AbĢeronda, Mehdiabadda tikilən  qəsəbələr yalnız Ermənistan-

dan olan qaçqınlar üçündür. 6410 evdən 1200-ü onlarındır. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Orada evlərin vəziyyəti yaxĢıdır? 

Ə l i  H ə s ə n o v: Cənab Prezident, hesab edirik ki, yaxĢı-

dır.  

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Amma baxın, əgər təmirə ehtiyac var-

sa, onları vaxtaĢırı təmir etsinlər.  

Ə l i  H ə s ə n o v: Cənab Prezident, biz komitənin nəzdində 

Mənzil istismarı departamenti yaratmıĢıq. Maliyyə Nazirliyi də 

müəyyən vəsait ayırır, cari təmir aparılır. Hazırda Biləsuvar qə-

səbəsindəki xəstəxana fəaliyyət göstərir.    

Ġ l h a m  Ə l i y e v: 2003-cü ilin oktyabrında açdığımız qə-

səbədə?  

Ə l i  H ə s ə n o v: Bəli, o qəsəbənin xəstəxanasıdır. UĢaq 

bağçaları yaxĢı fəaliyyət göstərir.  

Ġ l h a m  Ə l i y e v: ġərait çox yaxĢıdır.  

Ə l i  H ə s ə n o v: Bəli, o insanların özləri deməyə söz tap-

mırlar. Həmin qəsəbədə iĢ adamları öz vəsaitləri hesabına çörək 

sexi yaradıblar, fermer təsərrüfatı yaradıblar. Bunlar isə onun 

texniki infrastrukturudur. Yəni yardımçı stansiyalardır, elektrik 

xətləridir və digər obyektlərdir.  

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Camaat nə ilə dolanır?  

Ə l i  H ə s ə n o v: Onların dolanıĢıq yeri artmıĢdır. O ərazi-

dəki büdcə təĢkilatlarında 5 minə qədər iĢ yeri yaranıbdır. Əsas 

dolanıĢıq mənbəyi torpaqdır. Bu il orada ayrılmıĢ torpağın ha-

mısı əkilibdir. Çox yüksək taxıl məhsulu gözlənilir. Onların ye-

ganə xahiĢi var ki, kombayn verilsin. Çünki baĢqa yerdən kom-

bayn gətirsələr, baha baĢa gələcəkdir. Əgər taxılı özləri  yığsa-

lar, onların dolanıĢığı üçün yaxĢı olar. Hərəyə yarım hektar tor-

paq məhz o məqsədlə ayrılmıĢdır ki, əksinlər, becərsinlər. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Onlara neçə kombayn lazımdır? 
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Ə l i  H ə s ə n o v: Cənab Prezident, Biləsuvar ərazisinə 2, 

Füzuliyə 2, Ağdama 2, Goranboy ərazisinə 2, yəni hər rayona 2 

kombayn. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: 8 kombayn?! 

Ə l i  H ə s ə n o v: Bəli, bu olsa, çox yaxĢı olar, özü də indi 

yığım baĢlayır.   

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Onda kombaynları on ədəd edək.  

Ə l i  H ə s ə n o v: Bu çox yaxĢı olar, Sizin həmin insanlara 

hədiyyəniz olar.  

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Tezliklə təĢkil edin, onları alıb göndə-

rək.  

Ə l i  H ə s ə n o v: Cənab Heydər Əliyev bu insanlara – 

həm qaçqınlara, həm məcburi köçkünlərə, həm də sığınacaq ax-

taranlara bütün imtiyazları vermiĢdi. Düzdür, 2001-ci ildə digər 

sahələrdə olduğu kimi, qaçqınların imtiyazları da ləğv olunub-

dur. Ancaq onların bəzi imtiyazları qalıbdır. Məsələn, ev alqı-

satqısında rüsumdan azaddırlar, bu gün də ondan istifadə edir-

lər. Sizin tapĢırığınızla keçən il Təhsil Nazirliyi kollegiyada qə-

rar qəbul etdi, güzəĢt verildi. 1988–1992-ci illərdə anadan olan-

lar ali məktəblərə qəbul edildikdə pulsuz oxuyacaqlar. Bizim 

hesablamamıza görə, bu, 2010-cu ilə qədər davam edəcəkdir. 

Bu da çox böyük güzəĢtdir. Onların siyasi statusu da qalır. Məc-

buri köçkünlər isə bütün imtiyazlara malikdirlər.  

Cənab Prezident, Sizin rəhbərliyə baĢladığınız il yarım ər-

zindəki fəaliyyətinizə də qısa nəzər salmaq istəyirəm. Siz müx-

təlif dövlət baĢçıları, ATƏT-in və Minsk qrupunun nümayəndə-

ləri ilə 46 dəfə görüĢlər keçirmisiniz. 10 fərman və sərəncam im-

zalamısınız, bunları icra etmək üçün Nazirlər Kabineti 18 qərar 

qəbul edibdir. Siz hələ Avropa ġurasının Parlament Assambleya-

sında Azərbaycan parlamenti nümayəndə heyətinin rəhbəri olar-

kən 2001-ci il mayın 19-da AġPA-nın Qaçqınlar, miqrasiya, de-

moqrafiya komitəsinin səyyar iclasını Azərbaycanda təĢkil etdi-

niz. Hesab edirik ki, bu gün AġPA-da hansı nailiyyət əldə olu-

nubsa, onun kökü o zaman qoyulubdur. Avropanın müxtəlif öl-

kələrindən olan 40-dan çox deputat burada idi. Onlar Bakıda 
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həm müzakirədə iĢtirak etdilər, həm də bütün rayonlara səfər 

edərək çadır Ģəhərciklərini, yük vaqonlarını gözləri ilə gördülər. 

DüĢünürük ki, həmin iĢlərin təməli bununla qoyuldu. AġPA-da 

keçən il qəbul olunmuĢ qərarın da təməli o vaxt qoyulmuĢdur.  

Siz qeyd etdiniz, bu qəsəbənin açılıĢında özünüz bilavasitə 

iĢtirak etdiniz. Bütün qaçqınlar bunu məmnuniyyətlə vurğulayır 

ki, orada verdiyiniz vədə bu gün çox sadiqliklə əməl edirsiniz. 

Fevralın 4-də Bərdə və Ağcabədi rayonunda olan 4 çadır Ģəhər-

ciyinin ləğvi ilə bağlı qərar qəbul etdiniz. Digər stenddə həmin 

sərəncama uyğun gedən iĢlər əks olunubdur. Orada qırmızı 

rənglə 13 qəsəbə göstərilmiĢdir.  

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Ağdam rayonunda? 

Ə l i  H ə s ə n o v: Bəli, 13 qəsəbədə 3860 evdir. Bəzən de-

yirlər ki, guya cəbhə xəttinə yaxın tikilir.  

Məlumat üçün bildirirəm ki, cəbhə xəttindən bütün qəsəbələ-

rə ən yaxın məsafə 8–15 kilometrdir. Bundan əlavə, həmin qə-

səbələrlə cəbhə xətti arasında əhali yaĢayan kəndlər var. Sizin o 

vaxt birmənalı tapĢırığınız olmuĢdur. Ancaq bir məlumatı da 

vermək istəyirəm ki, biz təhlil etdik: iĢğal olunmuĢ ərazidə, həm 

də Ermənistanla sərhəd olan ərazilərimizdə 125 min əhali cəbhə 

xəttindən 2,5 kilometr məsafədə yaĢayır və iĢləyir. Yəni bəzi in-

sanlar mətbuatda yazırlar ki, qəsəbələri cəbhə xəttinə yaxın ti-

kirlər, bunlar cəfəngiyatdır. Bu gün 125 min yerli əhali orada 

yaĢayır və iĢləyir. 

Cənab Prezident, keçən il iyulun 1-də növbəti dövlət proqra-

mını sərəncamınızla təsdiq etdiniz. Bu gün qaçqın-köçkün prob-

lemi ilə əlaqədar əsas sənədimiz odur. Həmin sənəddə bu prob-

lemin bütün aspektləri göstərilib və onun həlli istiqamətləri də 

müəyyənləĢdirilibdir. Siz keçən il  fevralın 17-də 10 illik fəaliy-

yətlə bağlı beynəlxalq konfransda iĢtirak edərkən ulu öndərimizin 

«Bu problem Azərbaycanın bir nömrəli problemidir» sözünü təkrar 

edərək bütün beynəlxalq aləmə nümayiĢ etdirdiniz ki, insanlar doğ-

ma yurdlarına qayıdana qədər bu problem yenə də bir nömrəli 

problem kimi qalır.  
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Bərdəyə səfəriniz zamanı bu insanlarla görüĢdünüz. Saatlı, 

Sabirabad çadır Ģəhərciklərinin ləğvi ilə əlaqədar keçən il vəsait 

ayırdınız. Layihə iĢlərinə bu günlərdə baĢlanacaqdır. Keçən il 

dekabrın 29-da verdiyiniz sərəncamla yemək xərcini 30 min ma-

nata qaldırdınız. Hər ailəyə 30 litr ağ neft paylanıldı. GöstəriĢi-

nizlə bu, 40 litrə çatdırılıbdır. Bunların hamısı həmin insanların 

sosial problemlərinin həllinə yönəldilibdir.  

Cənab Prezident, Ağdamda tikilən qəsəbələrin bir cəhətini 

vurğulamaq istəyirəm. Layihədə ciddi dəyiĢikliklər etmiĢik. Ġndi 

tikilən evlər əvvəlkilərdən fərqlənir. Region üçün çox ciddi bir 

problem, yəni xarici elektrik təchizatı problemi bu qəsəbələrin 

tikintisi ilə həll olunacaqdır. Orada 1 ədəd 280 min kilovat gü-

cündə transformator quraĢdırılacaqdır. Bu, ―Azərenerji‖nin tex-

niki Ģərtinə əsasən edilir. 25 min, 16 min, 10 min kilovatlıq yed-

di ədəd transformator qoyulacaqdır. Altı kilovatlıq 146 yardımçı 

stansiya tikilib, yəni çox böyük texniki infrastruktur yaranıbdır.   

Ağcabədi yardımçı stansiyasında 280 meqavatlıq transforma-

tor quraĢdırılandan sonra 4 rayonun – Ağcabədi, Bərdə, Ağdam, 

Beyləqanın elektrik enerjisi ilə təchizatı tam sabitləĢəcəkdir. Biz 

bu iĢi Sizin tapĢırığınızdan sonra etdik. Hazırda layihə ilə bağlı 

müsabiqənin təklifləri açılacaqdır. Bu iĢə Almaniyanın «Sie-

mens» Ģirkəti də cəlb olunubdur. Çünki 280 meqavatlıq transfor-

matorun birini onlar quraĢdırıblar.  

Bundan əlavə, tikintidə, ola bilsin, vəsait çatıĢmazlığı yaran-

sın. Bu barədə Sizə məruzə olunubdur. Hesab edirik, bu öz həl-

lini tapacaqdır. Bunu problem hesab etmirik. Son 7 il ərzində 

qaçqın-köçkünlərə ölkənin müvafiq nazirlikləri, komitə və Ģir-

kətləri tərəfindən 55 milyard manatlıq yardım edilibdir. Keçən 

il Sizin xüsusi tapĢırığınızdan sonra yerli təĢkilatlar 11 milyard 

manatlıq yardım göstəriblər. Yəni, Sizin tapĢırığınızdan sonra 

fəallaĢma olmuĢdur.  

Biz 94 humanitar təĢkilatla bu sahədə əməkdaĢlıq edirik. 

Onun 72-si beynəlxalq təĢkilat, 22-si isə milli qeyri-hökumət 

təĢkilatlarıdır. Bunlar son 12 ildə məcburi köçkünlərə 640 mil-

yon dollar yardım göstəriblər. Onun 380 milyon dolları ABġ 
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təĢkilatlarına, 110 milyon dolları isə BMT qurumlarına məxsus-

dur. 10 illik konfransda çıxıĢınız zamanı bizə verdiyiniz tapĢı-

rıqdan sonra onların Azərbaycanda sərbəst, Ģəffaf, azad fəaliy-

yətləri üçün bütün Ģərait yaradılıbdır. Məlumat üçün deyim ki, 

əgər əvvəllər bu təĢkilatların sayı azalırdısa, o konfransdan son-

ra get-gedə çoxalır. Hazırda Azərbaycanda iĢləmək istəyənlərin  

sayı xeyli artıbdır. Bunun bir səbəbi var: onlara tam sərbəst iĢ 

fəaliyyəti üçün Ģərait yaradılmıĢdır.  

Mən burada Xarici ĠĢlər Nazirliyinin, diplomatik korpusu-

muzun bu sahədə fəallığını qeyd etmək istəyirəm. Siz xüsusən 

XĠN-də görüĢ keçirəndən sonra, naziri, səfirləri dinləyəndən 

sonra çox fəallaĢma var. Xüsusən yeni təyin olunmuĢ səfirlər bu 

istiqamətdə çox fəallaĢıblar. Cenevrədəki, Ġtaliyadakı, Kü-

veytdəki, BƏƏ-dəki, ABġ-dakı səfirlər son bir il ərzində xeyli 

iĢlər görüblər.  

Cənab Prezident, Siz Ġtaliyaya səfəriniz zamanı bu problem-

lə məĢğul olmuĢdunuz. Ümumdünya Ərzaq Proqramının icraçı 

direktorunun müavinini qəbul etdiniz. Bilirsiniz ki, yanvar ayın-

da onlar Azərbaycanda fəaliyyəti dayandırmıĢdılar. Sizin görü-

Ģünüzdən sonra Azərbaycana böyük bir missiya göndərdilər, on-

lar bir ay burada iĢlədilər. Onların problemləri yaranmıĢdı, Sizin 

tapĢırığınızla hökumət onu kompensasiya etdi, indi bu iĢ davam 

edir. Bu Sizin Ġtaliyada keçirdiyiniz görüĢün konkret nəticəsidir. 

Bundan əlavə, məhz Sizin Romaya səfərinizin nəticəsi olaraq, 

Ġtaliya hökuməti bu günlərdə Azərbaycandakı məcburi köçkünlə-

rə ərzaq göndərmək üçün bir milyon avro vəsait ayırıbdır. Ġtaliya-

nın Bakıdakı səfiri bizimlə görüĢ keçirdi və bu məsələni müzaki-

rə etdi.  

Biz beynəlxalq maliyyə təsisatları ilə də iĢləyirik. Dünya 

Bankından ayrılmıĢ 10 milyon dollar vəsaitin istifadəsi artıq ba-

Ģa çatır. Sizin sərəncamınızla ikinci 10 milyon dollar kredit sa-

ziĢi imzalanıbdır. Əvvəlki 10 milyon dollar hesabına 192 mik-

rolayihə həyata keçirilib, ondan 150 min məcburi köçkün bəhrə-

lənib, 6 min nəfər isə kredit alıbdır. Dünya Bankının regional 

icraçı direktorunun  sözlərinə görə, bu, Dünya Bankına görə çox 
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yüksək göstəricidir. Ona görə bank çox böyük həvəslə bizimlə 

ikinci kredit saziĢini imzalamağa razılıq vermiĢdir.  

Ġslam ĠnkiĢaf Bankının prezidentinin Bakıya səfərindən son-

ra Sizin tapĢırığınızla yeni bir kredit saziĢi üzərində iĢləyirlər. 

Asiya ĠnkiĢaf Bankı 2,5 milyon dollar vəsait hesabına qəsəbə 

tikdi və Siz onun açılıĢında iĢtirak etdiniz. Ġndi 7 milyon dollar 

güzəĢtli kredit üzərində iĢ aparırlar. Bunları deməkdə məqsədi-

miz odur ki, ulu öndərimiz Heydər Əliyevin və Sizin bu istiqa-

mətdə tapĢırıqlarınızı yerinə yetirməklə yaranmıĢ, Ģəffaf, azad, 

sərbəst Ģəraitin nəticəsidir ki, beynəlxalq maliyyə təsisatları bi-

zimlə iĢləmək niyyətindədirlər.  

Ġcazənizlə, bir neçə problemə toxunmaq istəyirəm. Siz qeyd 

etdiniz, məĢğulluq problemi öz həllini tapacaq. Dövlət proqra-

mında bunların hamısı göstərilmiĢdir. Aidiyyəti təĢkilatlar ra-

yonlarda tikintini baĢa çatdırsalar, yoxsulluq həddi də xeyli aĢa-

ğı düĢəcəkdir. Füzuli rayonu ərazisində Yuxarı Mil kanalı var, 

bu həm yeni qəsəbələri, həm Beyləqan əhalisinin bir qismini, 

həm də Xocavənd, ġuĢa köçkünlərinin Haramı düzündəki sahə-

lərini su ilə təmin edəcəkdir. Onun 3,6 kilometrinin bərpaya eh-

tiyacı var. AraĢdırma aparılıb, təxminən 13 milyard manat vəsa-

it tələb olunur. Bu məsələ həll olunsa, təkcə köçkünlər yox, bü-

tövlükdə o region kanalın suyundan bəhrələnəcəkdir.  

Laçın qıĢ yataqlarında 80 oba var, onun 35-ni içməli su ilə 

təmin etmiĢik, qalanlarını yox. Orada da araĢdırma aparılıb, Yu-

xarı Qarabağ kanalından 11 kilometrlik xətt çəkilsə, yaxĢı olar. 

Bunun üçün 4,5 milyard manat vəsait tələb olunur.  

Cənab Prezident, Sizə məruzə etmiĢdik, istəyirik yemək 

xərcləri üçün pulları almaqdan ötrü bankomat sisteminə keçək. 

Artıq müqavilə bağlanıb, regionlarda bu iĢə baĢlanacaqdır. Bu-

rada bir problem yaranır ki, xidmət xərcləri və plastik kartlar 

üçün hər ailə hesabı ilə 7 dollar vəsait tələb olunur. Bu da 1 mil-

yon dollar edir. Bu, büdcəmizdə nəzərdə tutulmayıb, hazırda 

Maliyyə Nazirliyi bu məsələni araĢdırır. Hesab edirik, bunun 

həlli tapılacaqdır.      
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Son vaxtlar məcburi köçkünlərə qarĢı zorakılıq halları, hüquq 

pozuntuları artıbdır. 2004-cü il və bu ilin 5 ayında 310 hüquq po-

zuntusu aĢkar edilibdir. Onun 91-i məhkəmə prosesləri ilə müĢa-

yiət olunubdur. Düzdür, biz Ali Məhkəmə ilə birlikdə bunun qar-

Ģısını maksimum almıĢıq. Ancaq belə hallar hələ davam edir. Dü-

Ģünürük ki, bu yolverilməzdir. Yəqin Ali Məhkəmənin yeni sədri 

müəyyən tədbirlər görəcəkdir. 

Cənab Prezident, son vaxtlar qaçqınlar, məcburi köçkünlər 

barədə müxtəlif fikirlər söylənilir. Guya bunlar varlanıblar, im-

tiyazlardan çox istifadə edirlər, hətta deyirlər ki, məcburi köç-

künlərin maĢınları var, ev alırlar. Bizim üçün bu baĢadüĢülməz-

dir.  

Əvvəla, bu, dövlətin apardığı siyasətdir. Xalqın, o cümlədən 

məcburi köçkünlərin güzəranı günbəgün yaxĢılaĢır. Ancaq bu 

ifadələri iĢlətmək – təəssüf edirik ki, bu sözlər məmurlar tərə-

findən deyilir – köçkünlər barədə ictimaiyyətdə xoĢagəlməz fi-

kir formalaĢdırır. Bunun qarĢısı alınmalıdır. Əminik ki, bugün-

kü müzakirədən sonra bunun qarĢısı birmənalı alınacaqdır. Çün-

ki bu insanlara qarĢı o cür fikir formalaĢdırmaq yaxĢı deyildir.  

Əgər ulu öndərimiz Heydər Əliyevin apardığı islahatlar və 

neft strategiyası olmasaydı, sadaladığım nailiyyətlər, ayrılmıĢ 

vəsaitlər, ümumiyyətlə, ölkədəki iqtisadi irəliləyiĢlər, qaçqın və 

məcburi köçkünlərin sosial problemlərinin yaxĢılaĢması müm-

kün olmazdı. Bunların hamısının kökündə məhz cənab Heydər 

Əliyevin apardığı islahatlar və onun neft strategiyası durur.  

QarĢıda bu ilin ən vacib ictimai-siyasi kampaniyası – parla-

ment seçkiləri var. Biz hesab edirik ki, qaçqın və məcburi köç-

künlər indiyə qədər bütün ictimai-siyasi proseslərdə fəal iĢtirak 

ediblər, dövlətçiliyə sadiq olublar və indi də onlar üçün bütün 

sərbəst Ģərait yaradılacaq ki, istədikləri namizədə səs versinlər. 

Təbii ki, dövlətçiliyə sadiq qalacaqlar.  

Mən müxalifətin adını çəkmək istəmirdim. Amma bir misalı 

deməyi özümə borc bilirəm. Biz hazırladığımız bu materialda 

çadır Ģəhərciklərinin Ģəkillərini əks etdirmiĢik. Bu həm xaric 

üçün lazımdır, həm də bunu bu gün qabartmaq istəyirəm ki, 
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Azərbaycanın son minillik tarixində ölkəmizdə çadır Ģəhərciyin-

də, yük vaqonlarında yaĢayan olmayıbdır. Həmin çadır Ģəhərci-

yini, yük vaqonlarını Azərbaycan tarixinə bir ləkə kimi 1992-ci 

ildə AXCP – Müsavat hakimiyyəti gətiribdir. Cənab Heydər Əli-

yev və Ġlham Əliyev 12 ildir onların vurduğu bu ləkəni, yaranı 

sağaltmaqla məĢğuldur. Ġndiki müxalifətin Azərbaycan xalqına 

verdiyi o çadır Ģəhərcikləridir. Ola bilər, ayrı-ayrı adamların 

alaçıq kimi çadırları olubdur. Amma çadır Ģəhərciyini Azərbay-

can tarixinə onlar yazıblar. Mən onlar haqqında bundan artıq 

söz demək istəmirəm. Fikrimi əvvəllər bildirmiĢdim. Müasir, 

yeniləĢmiĢ Azərbaycana müasir təfəkkürlü müxalifət lazımdır. 

Bu labüddür və artıq  bunu ictimaiyyət tələb edir.   

Cənab Prezident, Azərbaycan əhalisinin ən çətin vəziyyətdə 

yaĢayan qisminin problemini belə geniĢ tərkibdə  müzakirəyə 

çıxardığınız üçün o insanların Sizə dərin, səmimi təĢəkkürünü, 

hörmət və ehtiramını bir daha çatdırıram. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: O vaxtkı iqtidarın Azərbaycana vurdu-

ğu ziyan, təəssüflər olsun ki, təkcə bu çadır Ģəhərciklərinin ya-

ranması ilə məhdudlaĢmamıĢdır. Ümumiyyətlə, Azərbaycan 

1992-1993-cü illərdə dağılmaq ərəfəsində idi. Azərbaycanda 

gedən mənfi proseslər ölkəmizi tamamilə məhvə aparırdı. Təkcə 

statistikaya baxmaq kifayətdir görək ki, iqtisadi tənəzzül 100 fa-

izdən artıq idi. Xaos, böhran hökm sürürdü. Əlbəttə, o illərdə 

Ermənistandan olan qaçqınlara və sonra Qarabağdan gələn məc-

buri köçkünlərə mənfi münasibət hamımızı çox incidirdi, nara-

hat edirdi. Məhz o illərdə Azərbaycan xalqının mənəviyyatına 

sığmayan epitetlər meydana gəldi. Ermənistandan gələn soydaĢ-

larımıza müxtəlif adlar, təhqiredici adlar verilməyə baĢlandı. 

Ondan sonra Qarabağdan gələn qardaĢlarımıza da münasibət 

çox mənfi idi.  

Siz tamamilə düz deyirsiniz ki, Azərbaycanda insanlar heç 

vaxt çadırlarda, yük vaqonlarında yaĢamamıĢlar. BaĢqa imkan-

lar var idi. BaĢqa siyasət aparılmalı idi ki, insanlar bu əziyyəti 

çəkməsinlər. O vaxtkı iqtidarın Azərbaycanda törətdiyi əməllər-

dən indi, demək olar ki, heç biri qalmayıbdır. Azərbaycan artıq 
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bölgədə çox hörmət olunan bir ölkədir. Azərbaycan öz xarici si-

yasətini elə qurub ki, dünyada bizə böyük hörmət var. Azərbay-

can iqtisadi inkiĢaf baxımından dünyada aparıcı ölkədir. Ancaq 

indi müzakirə etdiyimiz məsələ, əlbəttə, hələlik tam aradan qal-

dırılmayıb, amma biz bunu da edəcəyik. Biz buna nail olacağıq 

və Azərbaycanda bir dənə də çadır Ģəhərciyi qalmayacaq, insan-

lar müvəqqəti olaraq normal Ģəraitlə təmin ediləcəklər.  

Sizin qaldırdığınız məsələlərə də operativ qaydada baxmalı-

yıq. Son zamanlar qaçqın-köçkünlərə qarĢı zorakılıq hallarını da 

gərək ciddi araĢdıraq və buna son qoyulmalıdır. Məni də çox 

narahat edir, bəziləri deyirlər ki, qaçqınlar varlanıblar, maĢın, ev 

alıblar. YaxĢı, əgər kimsə ev alıbsa, maĢın alıbsa, biz buna se-

vinməliyik. Məqsədimiz də budur ki, Azərbaycan xalqı yaxĢı 

yaĢasın, zəngin olsun, maddi cəhətdən inkiĢaf etsin. Ancaq bun-

lar necə varlanıblar ki, onların 72 faizi yoxsulluq Ģəraitində ya-

Ģayır? Yoxsulluğun nə demək olduğunu biz çox yaxĢı bilirik. 

Çox çətin, ağır Ģəraitdə yaĢayırlar. Əlbəttə, onların bəziləri icti-

mai proseslərə də qoĢulurlar, cəmiyyətdə də özlərinə yer tapır-

lar. Bu da təbiidir. Kiminin imkanı var, kiminin dəstəyi var, ya-

xud baĢqa amillər də rol oynayır. Əlbəttə, biz buna sevinməli-

yik. Amma bu məsələni ümumiləĢdirib bu insanlara qara yax-

maq, onları ittiham etmək heç kimə yaraĢmaz. Buna son qoyul-

malıdır. Bizim dövlətimizin siyasəti dəyiĢməz olaraq qalır. Bu 

bizim üçün ən prioritet məsələdir, ən ağrılı problemdir.  

Yenə də deyirəm, mən bu gün və gələcəkdə Azərbaycan qar-

Ģısında ciddi problem görmürəm. Çünki ölkə hər cəhətdən çox 

sürətlə inkiĢaf edir. Ġctimai-siyasi vəziyyət sabitdir. Biz vətən-

daĢ birliyinə, vətəndaĢ həmrəyliyinə çoxdan nail olmuĢuq və bu 

gün bu mövcuddur. Azərbaycan xalqı Azərbaycan iqtidarını, 

onun siyasətini dəstəkləyir. Biz bunu gündəlik həyatda görürük. 

Əgər bu dəstək olmasaydı, bu islahatları aparmaq bizim üçün o 

qədər də asan olmazdı.  

Azərbaycanın iqtisadiyyatı sürətlə inkiĢaf edir, mən bu barə-

də çox danıĢmaq istəmirəm, bütün rəqəmlər bəllidir. Dünyanın 

ən nəhəng enerji layihəsi Azərbaycanda həyata keçirilibdir və 
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artıq bir neçə aydan sonra Bakı–Tbilisi–Ceyhan neft kəməri iĢə 

düĢəcəkdir. Əlbəttə, bizim həm iqtisadi, həm sosial, həm də bü-

tün baĢqa problemlərimiz öz həllini tapacaqdır. Artıq bu proses 

gedir və ildən-ilə sürətlənir.  

Özəl sektor inkiĢaf edir. Baxın, son müddət ərzində nə qədər 

müəssisə yaranıb, nə qədər iĢ yeri açılıbdır. Ġl yarım ərzində 200 

mindən artıq iĢ yerinin açılması – 8 milyon əhaliyə malik hansı 

ölkədə bu, mümkün olubdur? Deyə bilərəm ki, heç bir yerdə! 

Biz buna sevinirik. Bu bizim gördüyümüz iĢlərin, əməyimizin 

nəticəsidir. Ona görə bir daha demək istəyirəm, bu problemdən 

baĢqa, torpaqlarımızın azad olunması, qaçqın-köçkünlərin həyat 

səviyyəsinin yaxĢılaĢması problemindən baĢqa, bizim ciddi 

problemimiz yoxdur. Ona görə gərək hamımız birləĢək. Höku-

mət, dövlət, Ģirkətlər, ictimai təĢkilatlar, qeyri-hökumət təĢkilat-

ları – hansılar ki, beynəlxalq təĢkilatlarla ünsiyyətdədirlər – 

mən məsləhət görərdim, ilk növbədə, bu məsələni diqqətə çat-

dırsınlar.  

Azərbaycanın problemləri var, cəmiyyətimiz də kamil deyil-

dir. Bu da təbiidir. Biz keçid dövrünü yaĢayırıq. Mən hesab edi-

rəm ki, hər bir vətənpərvər insan, yaxud təĢkilatın üzvü, sədri, 

ilk növbədə, beynəlxalq ictimaiyyətin diqqətinə gərək bu məsə-

ləni çıxarsın.  

Mən bunu artıq giriĢ nitqimdə qeyd etdim, biz özəl sektora 

böyük dəstək veririk. Müvəkkil banklar vasitəsilə büdcədən gü-

zəĢtli kreditlər ayrılır ki, bu sektor inkiĢaf etsin və sevindirici 

haldır ki, inkiĢaf da edir. Onların da imkanı var kömək etsinlər. 

Hamımız kömək etməliyik.  

Qaldırdığınız problemləri də biz operativ qaydada həll etmə-

liyik. MəĢğulluq problemləri ilə bağlı tədbirlər görəcəyik, gərək 

o kanalların tikintisinə lazımi vəsaiti tezliklə ayıraq. Yuxarı Mil 

kanalı və Yuxarı Qarabağ kanalının təmirinə birlikdə təxminən 

17 milyard manat lazımdır. Bundan əlavə, 10 kombayn tezliklə 

alınmalıdır. Yataqxanaların təmirinə lazım olan vəsaitin məblə-

ğini də siz müəyyən edin və bunu da dərhal ayıraq.  
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H ə s ə n   S a r ı y e v (Ağdam Rayon İcra Hakimiyyətinin 

başçısı): Möhtərəm cənab Prezident! 

Qaçqın və məcburi köçkün problemini belə geniĢ tərkibdə 

müzakirə etdiyiniz üçün Ağdam rayonunun məcburi köçkünləri 

adından Sizə dərin təĢəkkürümüzü bildiririk. 

Ağdam istər əhalisinin sayına, istərsə də strateji əhəmiyyəti-

nə görə respublikada ən böyük rayonlardan biridir. Rayonumu-

zun 44 kəndində yaĢayan, habelə ölkənin 58 Ģəhər və rayonunun 

875 yaĢayıĢ məntəqəsində müvəqqəti məskunlaĢmıĢ ağdamlılar 

dövlətə və dövlətçiliyə sadiq olduqlarını həmiĢə əməli iĢlə sübut 

ediblər. 

AtəĢkəs rejiminin ermənilər tərəfindən hər gün dəfələrlə po-

zulmasına  baxmayaraq, rayon əhalisi öz doğma yurd-yuvasına 

möhkəm bağlılığını qətiyyətlə nümayiĢ etdirir, bütün çətinliklə-

rə dözüm göstərir, yaĢayır və iĢləyir. 8–10 il əvvəl Ağdamın iĢ-

ğal olunmamıĢ ərazisində 15 min nəfərə yaxın  əhali yaĢayırdı-

sa, hazırda 65 min nəfəri ötmüĢdür. 

Bütün qaçqın və məcburi köçkünlər kimi, ağdamlılar da xal-

qımızın ümummilli lideri Heydər Əliyevin daimi diqqət və qay-

ğısından həmiĢə bəhrələnmiĢlər. Ulu öndərimizin müvafiq fər-

manlarına əsasən, 2002–2003-cü illər ərzində çadır düĢərgə-

lərində və dəmir yolu üzərindəki yük vaqonlarında müvəqqə-

ti məskunlaĢan 500 ailədən ibarət 3 minə yaxın əhali yeni sa-

lınmıĢ 4 qəsəbəyə köçürülmüĢdür. Müasir infrastruktura ma-

lik həmin qəsəbələr təhsil, səhiyyə ocaqları və digər sosial, 

kommunal obyektlərlə təchiz olunmuĢ, hər ailəyə 0,12 ha hə-

yətyanı torpaq sahəsi ayrılmıĢdır.  

Cənab Prezident! 

Siz 2003-cü ildə prezident seçkiləri ərəfəsində ağdamlı məc-

buri köçkünlərlə görüĢünüz zamanı demiĢdiniz ki, heç bir məc-

buri köçkün çadırlarda yaĢamayacaqdır. Bu gün hamımız Ģahi-

dik ki, bu vədə  qətiyyətlə əməl olunur. 

Hazırda Bərdə və Ağcabədi rayonları ərazisində çadırlarda 

və vaqonlarda yaĢayan məcburi köçkünlərin yaĢayıĢ Ģəraitini 

yaxĢılaĢdırmaq məqsədi ilə rayonun ərazisində 3823 ailə üçün 
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müasir tipli 12 qəsəbənin tikintisinə baĢlanılmıĢdır və onlardan 

ikisində artıq son tamamlama iĢləri görülür. Ağdam rayonu bu 

gün, sözün əsl mənasında, tikinti meydanına çevrilmiĢdir. Bu iĢ-

lərə respublikanın tikinti təĢkilatlarının iĢçiləri də daxil olmaqla, 

25 min nəfər cəlb edilmiĢdir. Onların 80 faizi yerli sakinlər və 

məcburi köçkünlərdir. Həmin qəsəbələrlə cəbhə xəttinə qədər 

ən yaxın məsafə 15 kilometrdir və onların arasında daimi yaĢa-

yıĢ olan kəndlər vardır.  

Digər rayonlarda salınan qəsəbələrdən fərqli olaraq, Ağdamın 

zəngin incəsənət-musiqi mədəniyyəti nəzərə alınmaqla, burada 

inĢa edilən yeni qəsəbələrdə musiqi məktəblərinin də tikilməsi 

nəzərdə tutulmuĢdur. Cənab Prezident, indiki Ģəraitdə bu amili 

nəzərə aldığınıza və qeyri-adi diqqətinizə görə Ağdam əhalisinin 

səmimi minnətdarlığını Sizə çatdırıram. 

Cənab Prezident! 

BaĢqa bölgələrlə müqayisədə rayonumuzun elektrik enerjisi 

ilə təminatı xeyli yaxĢıdır və bu Sizin tapĢırığınızdan sonra daha 

da yaxĢılaĢmıĢdır. Ancaq rayonun cəbhə bölgəsində yerləĢməsi-

ni nəzərə alaraq, elektrik enerjisi ilə təminat fasiləsiz olsaydı, 

daha yaxĢı olardı. 

Hazırda rayonda yenidənqurma və abadlıq iĢləri də diqqət 

mərkəzindədir. Rayon ərazisində Daxili ĠĢlər Nazirliyi tərəfin-

dən 4 yeni müasir tipli məktəb binası tikilmiĢdir. Quzanlıda ye-

ni məktəb binasının inĢasına baĢlanmıĢdır və sentyabr ayına ki-

mi istifadəyə veriləcəkdir. ĠĢğaldan Azad OlunmuĢ Ərazilərin 

Bərpası və Yenidən Qurulması Agentliyi tərəfindən 15 məktəb 

binası əsaslı təmir olunmuĢdur. 2004-cü ildən ġəki Ġpək 

Səhmdar Cəmiyyəti tərəfindən ikinci pambıq emalı zavodu inĢa 

edilir. YaranmıĢ sağlam rəqabət nəticəsində əvvəlki illərə nisbə-

tən pambığın satınalma qiyməti 500 manat artaraq 1600 manat 

olmuĢdur. 

Bütün bunlarla yanaĢı, rayonun Ayaqqərvənd, Eyvazlı, Hə-

sənxanlı, I Baharlı, II Baharlı və YüzbaĢılı kəndlərində yeni 

məktəb binalarının tikilməsinə, Hacıməmmədli və Quzanlı 

kəndlərində orta məktəb binalarının əsaslı təmirinə ciddi ehtiyac 
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vardır. Eyni zamanda, ağdamlı gənclərin çoxsaylı müraciətlərini 

nəzərə alıb, hazırda rayon mərkəzi kimi fəaliyyət göstərən Qu-

zanlı kəndində sadə olimpiya kompleksinin tikintisinə kömək 

göstərməyinizi Sizdən xahiĢ edirik. 

Cənab Prezident! 

Dövlət Proqramına uyğun olaraq, rayonda yeni inĢa edilmiĢ 

sex və obyektlərdə 671 nəfər daimi iĢlə təmin edilmiĢ, 815 nəfər 

mövsümi iĢlərə cəlb olunmuĢdur. Yeni Dövlət Proqramında 

məcburi köçkünlər üçün iĢ yerlərinin yaradılması (kiçik xalçaçı-

lıq, çörəkbiĢirmə, kərpic, ət, süd və tərəvəz emalı sexləri), kənd 

təsərrüfatı iĢləri ilə məĢğul olmaq üçün aqroservislərin yaradıl-

ması nəzərdə tutulmuĢdur. Bu sahədə aidiyyəti nazirliklər tərə-

findən müvafiq tədbirlərin həyata keçirilməsinə cari ildən baĢla-

nılması məqsədəuyğun olardı. 

Sizin imzaladığınız fərman və sərəncamlar xalqımızın rifah 

halının yaxĢılaĢdırılmasına, müstəqil dövlətimizin siyasi və iqti-

sadi qüdrətinin gücləndirilməsinə, yoxsulluğun aradan qaldırıl-

masına yönəldilmiĢdir. 

Respublikamızda gedən sürətli, hərtərəfli inkiĢafı gözü gö-

türməyən, həqiqətlərə kor kimi baxıb əks-təbliğat aparmağa ça-

lıĢan Pənah Hüseynov kimiləri bilməlidirlər ki, AXC–Müsavat 

hakimiyyəti dövrünü görmüĢ insanların yaddaĢından o illər heç 

vaxt silinməyəcəkdir. Belə ki, hakimiyyətdə olduğu dövrdə er-

mənilərlə əlbir olub Ağdam Ģərabının onların Leninqraddakı 

―Ararat‖ firmasına satılmasına rəhbərlik edən Pənah Hüseyno-

vun və onun siyasi həmfikirlərinin cinayətlərini xalq unutma-

mıĢdır. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Hara satmıĢdı, ermənilərə? 

H ə s ə n  S a r ı y e v: Bəli, cənab Prezident, Leninqradda 

«Ararat» firması var idi. Onda bütün Ağdam zavodlarının Ģə-

rablarının Leninqrada daĢınıb ermənilərin «Ararat» firması vasi-

təsilə realizə edilməsi ilə bağlı o vaxtlar prokurorluqda iĢ qaldır-

dılar. Mən bunu yazılı Ģəkildə göndərmiĢdim. Çoxlarının vəsai-

tini də vermədilər və yedikləri vəsaiti də dövlət büdcəsindən kö-

çürdülər. Elə bil ki, bu cibdən götürüb o biri cibə qoydular.  
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Ġ l h a m  Ə l i y e v: Ölkəni dağıdırdılar, ermənilərlə əlbir 

idilər.  

H ə s ə n  S a r ı y e v: Bəli. Ermənilərlə əlbir olmaq onların 

xislətində olmaq deməkdir.  

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Elədir. Azərbaycan xalqının canı belə 

ünsürlərdən qurtardı.  

H ə s ə n  S a r ı y e v: Bəli.  

QarĢıdan mühüm siyasi kampaniya – parlament seçkiləri gə-

lir. Rayonumuzda seçkilərə ciddi hazırlıq gedir. Qanuna əməl 

olunmaqla seçkilərin tam demokratik və Ģəffaf keçirilməsi üçün 

əsaslı iĢ aparılır. Ümummilli liderimiz Heydər Əliyev həmiĢə 

deyərdi ki, demokratik seçkilər Azərbaycan dövlətinin strateji 

xəttidir. Möhtərəm cənab Prezident, «Azərbaycan Respublika-

sında seçki praktikasının təkmilləĢdirilməsinə dair» 2005-ci il 

11 may tarixli sərəncamınız Heydər Əliyev siyasi xəttinin uğur-

la davam etdirilməsinin bariz nümunəsidir.  

Hörmətli cənab Prezident, ağdamlılar ürəkdən inanırlar ki, 

Sizin apardığınız məqsədyönlü siyasət nəticəsində respublika-

mızın ərazi bütövlüyü təmin olunacaq, iĢğal altındakı torpaqları-

mız düĢməndən təmizlənəcək, qaçqın və məcburi köçkünlər öz 

doğma yurdlarına qayıdacaqlar. 

Sizi əmin edirəm ki, apardığınız daxili və xarici siyasəti 

ürəkdən bəyənən və müdafiə edən ağdamlılar, həmiĢə olduğu 

kimi, bundan sonra da bütün sahələrdə iĢgüzarlıq, əzmkarlıq nü-

mayiĢ etdirəcək, ulu öndərimiz Heydər Əliyevin müdrik, uğurlu 

siyasi xəttinin ən layiqli davamçısı kimi, Sizin ətrafınızda sıx 

birləĢəcək, ən yaxın köməkçiniz olacaqlar. 

Diqqətinizə görə minnətdaram. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Ümumiyyətlə, cəbhə xəttinin yaxınlı-

ğında yaĢayan insanların problemləri ilə daha da ciddi məĢğul 

olmalıyıq. Əli Həsənov qeyd etdi ki, 125 min nəfər cəbhə xətti-

nin 2500 metr yaxınlığında yaĢayır. Əlbəttə, onlar gərək diqqəti 

daha da  hiss etsinlər. Bilirəm ki, elektrik enerjisi ilə təminatda 

fasilələr olur. «Azərenerji»nin rəhbərliyi, siz buna da ciddi ba-

xın.   
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Ümumiyyətlə, Azərbaycanda son illər ərzində, demək olar 

ki, yeni elektrik stansiyaları az tikilibdir. Ancaq «ġimal» e-

lektrik stansiyası tikilmiĢdir. O da Azərbaycanın artan tələbatını 

ödəyə bilmir. Çünki ölkə inkiĢaf edir, yeni binalar tikilir, müəs-

sisələr açılır. Onların da hamısı elektrik enerjisi tələb edir. Möv-

cud stansiyaların gücü tələbatımızı tam ödəmir. Bunu aradan 

qaldırmaq, vəziyyəti yaxĢılaĢdırmaq üçün tədbirlər görülür, yeni 

elektrik stansiyalarının tikintisi nəzərdə tutulubdur. Sumqayıtda 

və Bakıda 400–500 meqavat gücündə yeni stansiyaların tikinti-

si, güman edirəm ki, iki ildən sonra baĢa çatacaqdır. Ancaq biz 

gərək bu iki ili yaĢayaq. Ona görə Nazirlər Kabinetinə tapĢırıq 

verilmiĢdir ki, təxirəsalınmaz tədbirlər görülsün və kiçik həcmli 

modul tipli elektrik stansiyalarının alınması təmin olunsun.   

Bildiyimə görə, artıq müvafiq saziĢlər bağlanıb və bu il, gə-

lən il bu stansiyaların quraĢdırılması nəzərdə tutulubdur. Onlar 

bizə təxminən 400 meqavatdan yuxarı əlavə enerji gücü yarada-

caqdır. Siz də çalıĢın, cəbhə xəttində yaĢayan insanların elektrik 

enerjisi təminatını nəzarətdə saxlayın ki, orada heç bir problem 

olmasın.   

Çünki bu həm onların həyat səviyyəsini yaxĢılaĢdırmaq isti-

qamətində addım olacaq, eyni zamanda cəbhə xəttindəkilər bir-

birini  görürlər. Ermənilər görəndə ki, bizim kəndlərimizin iĢığı 

yanmır, bu, dözülməz bir haldır.  

Biz bütün cəhətlərdə ermənilərdən üstünük. Bu gün Azər-

baycan inkiĢaf edir, Ermənistandan fərqli olaraq, tam mənada 

müstəqil siyasət aparır. Azərbaycan iqtisadiyyatı sürətlə irəliyə 

gedir. Büdcəmiz ildən-ilə artır. Bu gün Azərbaycanın büdcəsi 

Ermənistanın büdcəsindən 4 dəfə böyükdür. Gələn il yəqin ki, 6 

dəfə böyük olacaqdır. Məqsəd ondadır ki, 10 dəfə böyük olsun. 

Əminəm ki, buna da nail olacağıq. Ona görə biz gərək bu amili 

də  nəzərdə saxlayaq.  

Ġdman kompleksinin tikilməsi də nəzərdə tutulmalıdır. Ġndi 

Ağdam rayonunda böyük tikintilər gedir, yeni qəsəbələr salına-

caqdır. Əlbəttə, orada yaĢayan insanların idmanla məĢğul olmaq 
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üçün Ģəraiti olmalıdır. Hesab edirəm ki, biz bunu da həll edəcə-

yik.  

N o v r u z   N o v r u z o v(Goranboy Rayon İcra Ha-

kimiyyətinin başçısı): Möhtərəm cənab Prezident! 
Vətənimizin ərazi bütövlüyünün bərpa edilməsi, düĢmən tə-

cavüzü nəticəsində öz yurd-yuvalarından didərgin düĢmüĢ in-

sanların taleyi, onların həyat Ģəraitinin yaxĢılaĢdırılması ümum-

milli liderimiz Heydər Əliyevin daim diqqət mərkəzində olmuĢ, 

onun səyləri ilə qaçqın, məcburi köçkün probleminə dövlət qay-

ğısının əsaslı təminatı yaradılmıĢdır. 

Ötən il Sizin müvafiq sərəncamınızla qaçqınlara və məcburi 

köçkünlərə dair təsdiq olunmuĢ Dövlət Proqramı bu vacib sahə-

ni günün ən əsas strateji məsələsi səviyyəsinə yüksəltmiĢdir.  

Hazırda Goranboy rayonunun 38 yaĢayıĢ məntəqəsində  

4110 nəfər qaçqın, 9341 nəfər məcburi köçkün (ümumilikdə 

13451 nəfər) məskunlaĢmıĢdır.  

Xalqımızın ümummilli liderinin strateji əhəmiyyət daĢıyan 

AĢağı Ağcakənd qəsəbəsinin salınması barədə qərarı, onun açı-

lıĢında iĢtirakı mühüm tarixi hadisə və burada yaĢayan insanla-

rın həyatının unudulmaz bir anı kimi daim xatirələrdə yaĢaya-

caqdır. Ġndi bu qəsəbədə 492 qaçqın və məcburi köçkün ailəsi 

yaĢayır. Sizin qayğı və diqqətiniz nəticəsində  qəsəbə daha da 

inkiĢaf edir, gözəlləĢir. Qəsəbənin  inzibati ərazisində yaĢayan-

ların sayı isə 7451 nəfərdir.   

Burada lazımi səviyyədə sosial-texniki infrastruktur yaranır 

və inkiĢaf edir. 

Möhtərəm cənab Prezident! 

Sizin də iĢtirak etdiyiniz AĢağı Ağcakənd qəsəbəsinin açılıĢı 

zamanı ümummilli liderimiz məktəblə tanıĢ olarkən bizə müra-

ciətlə soruĢdu: «Burada olanlar belə də qalacaqmı?» Bu gün Si-

zə məlumat verirəm, məktəbdə olanlar eləcə də qalıb və biz on-

ları daha da zənginləĢdirməyə çalıĢmıĢıq.  

AĢağı Ağcakənddə, əsasən qaçqınların və məcburi köçkünlə-

rin məskunlaĢdığı Gülüstan ərazisində 25 çarpayılıq müasir xəs-
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təxana, 2 həkim ambulatoriyası, 1710 Ģagird yeri olan 8 yeni 

məktəb tikilib istifadəyə verilmiĢdir. 

Ərazidə 133  kilometr elektrik xətti çəkilmiĢ, 2 yardımçı 

stansiya  yenidən qurulmuĢ, müxtəlif güclü 27 yeni transforma-

tor qoyulmuĢdur. Ġndi ərazinin ən ucqar hissəsində də etibarlı 

elektrik təminatı vardır.  

Qəsəbə içməli su ilə təmin edilmiĢ, 10 kilometr uzunluğunda  

daxili su xətti çəkilmiĢ, Murovdağdan 14 kilometr uzunluğunda 

yeni su xəttinin tikintisi gedir. Suvarma üçün isə qəsəbə daxilin-

də 9,4 kilometr su kəməri çəkilmiĢ, nasos  stansiyası tikilmiĢdir. 

Qəsəbədə 256 nömrəlik elektron ATS quraĢdırılmıĢdır. Ümu-

miyyətlə, ötən müddətdə qəsəbənin, onun inzibati ərazisinin ti-

kintisi və infrastrukturunun bərpasına 50 milyard manatdan çox 

vəsait sərf edilmiĢdir. 

Qaçqın ailələri mənzil-məiĢət Ģəraiti ilə tam təmin edilmiĢ-

dir. YaĢadıqları kəndlərdə yerli əhali ilə eyni qaydada daimi 

mülkiyyətə torpaq sahəsi almıĢlar. 38 yaĢayıĢ məntəqəsində mü-

vəqqəti məskunlaĢmıĢ məcburi köçkünlər üçün də münasib Ģə-

rait vardır. 

Ağcakənd qəsəbəsində yaĢayan qaçqınlar rayonun iqtisadi 

həyatında daha fəal iĢtirak edirlər. Qəsəbə sakinlərinə 34,8 hek-

tar həyətyanı, 368 hektar əkin üçün yararlı torpaq sahəsi daimi 

mülkiyyətə verilmiĢdir. Ötən il 200 ton kartof, 400 ton taxıl is-

tehsal edilmiĢdir. Sakinlər 1300 baĢdan çox qaramal, 4000 baĢ 

davar saxlayırlar. Rayon üzrə isə qaçqın və məcburi köçkünlə-

rin Ģəxsi təsərrüfatlarında 10 min baĢdan çox qaramal, 60 min 

baĢ davar vardır. Ötən müddətdə 3910 qaçqın və məcburi köç-

kün ailəsi 1 milyard  manatadək güzəĢtli kredit almıĢdır. 

Ərazidə eyni vaxtda 30 ailənin dincələ biləcəyi «Turist» isti-

rahət mərkəzi tikilir. Burada 40 nəfər qəsəbə sakini iĢlə təmin 

olunmuĢdur. Mərkəz iyul ayından fəaliyyətə baĢlayacaqdır. 

«Turist» istirahət mərkəzi Goran çayı üzərində tikdiyi kiçik su 

elektrik stansiyası vasitəsilə özünü elektrik enerjisi ilə təmin 

edir. Rayonun dağlıq ərazisindən axan Goran çayı və Kürəkçay 

üzərində daha bir neçə belə stansiya tikmək olar.  
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Ərazidəki gips yatağında 100 nəfərdən çox qaçqın və məc-

buri köçkün iĢlə təmin edilmiĢ, daha 100 nəfər iĢlə təmin oluna-

caqdır.  

Gülüstan ərazisində 3500  hektar əkinə yararlı torpaq sahəsi 

vardır. Hazırda həmin torpaqlar səylə mühafizə olunur. Dövlət 

Proqramına uyğun olaraq, 2006-cı ildə Yuxarı Ağcakənddə 500 

evin tikintisi nəzərdə tutulmuĢdur. Əhali məskunlaĢdıqca, hə-

min torpaq sahələri onların istifadəsinə veriləcəkdir. 

Çətinliklərimiz, həlli diqqət tələb edən məsələlər də vardır. Ġs-

tifadəyə verildikdən sonra Ağcakənd qəsəbəsində küçələrdə və 

yaĢayıĢ massivlərində qrunt sularının sızması halları müĢahidə 

edilmiĢdir. Qrunt sularını yığmaq üçün drenaj tikməkdən ötrü la-

yihə hazırlanmıĢ, iĢin icrasına baĢlanmıĢdır.  

Qəsəbədə yeni məktəb binasına, uĢaq bağçasına və uĢaq mu-

siqi məktəbinə  ehtiyac vardır. Əvvəllər AĢağı Ağcakənd qəsə-

bəsinə təbii qaz verilmiĢdir. Bəzi səbəblərdən qaz xəttinin 17 ki-

lometri sıradan çıxmıĢdır.  

Cənab Prezident, burada deyildiyi kimi, AXC-Müsavat haki-

miyyəti 17 kilometrlik qaz xəttini, Yuxarı Ağcakənddə 1400 

evi, Ağcakəndin inzibati ərazisində olan 11 kəndi yerlə yeksan 

edibdir. Onlar  Azərbaycanda törətdikləri bu vandalizm üçün 

məsuliyyət daĢımalıdırlar, nəinki bugünkü əzəmətli hakimiyyə-

tin bünövrəsinə lağım atmaqla məĢğul olmalıdırlar. Onlar Azər-

baycanda özlərini talançı, dağıdıcı kimi, xalqı fəlakətə aparanlar 

kimi tanıtdırıblar. Onlara yer yoxdur. 

Həmin qaz xətlərinin 22 kilometrini mühafizə edirik, saz və-

ziyyətdədir. Qəsəbəyə təbii qazın verilməsi bölgədəki 13000 

hektar meĢənin  qorunmasına kömək edərdi. 

Fin tipli evlərdən ibarət qəsəbədə 580 ailə – 2137 nəfər məc-

buri köçkün yaĢayır. Qəsəbədə  kifayət  qədər  torpaq  sahəsi və 

su təchizatı vardır. Onun yerində yeni qəsəbənin salınması məc-

buri köçkünlərin mənzil-məiĢət Ģəraitini yaxĢılaĢdırardı. 

Goranboy rayonu uzun bir məsafədə düĢmənlə üz-üzədir. 

Azərbaycan dövlətinə, ölkə prezidentinə etibar və inam bu tə-

mas xəttində yaĢayan insanları qətiyyətli, yenilməz edibdir. Bu-
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na misal olaraq, düĢmənlə 500–1000 metr məsafədə üz-üzə da-

yanan 6 mindən çox əhalinin yaĢadığı Tap, Tap-Qaraqoyunlu, 

QaĢaltı-Qaraqoyunlu kəndlərini və digər kəndləri göstərmək 

olar. Onlar yaĢayır, inkiĢaf edir. Qaçqınlar da, məcburi köçkün-

lər də, rayonumuzun bütün sakinləri də Ģübhə etmirlər ki, Sizin 

apardığınız uğurlu siyasət torpaqlarımızın sülh yolu ilə iĢğaldan 

azad olunmasını təmin edəcəkdir.  

Cənab Prezident! 

AĢağı Ağcakənd qəsəbəsinin açılıĢından ötən müddətdə öl-

kədə iki mühüm siyasi tədbir – prezident və bələdiyyə seçkiləri 

keçirilmiĢdir. Goranboy rayonunun bütün seçiciləri kimi, qəsə-

bə sakinləri də bu seçkilərdə mütəĢəkkil iĢtirak etmiĢ, Heydər 

Əliyev siyasi xəttinə yekdil münasibət bildirmiĢlər. Bütün go-

ranboylular, o cümlədən ağcakəndlilər bu gün də öz mövqelə-

rində qətiyyətlidirlər. Əmin ola bilərsiniz ki, qarĢıdakı parla-

ment seçkilərində bunu bir daha nümayiĢ etdirəcəklər.   

Fürsətdən istifadə edərək, rayonumuzun mövcud sosial və 

iqtisadi problemlərinin həlli ilə əlaqədar müvafiq dövlət orqan-

larına verdiyiniz göstəriĢlər əsasında həyata keçirilən tədbirlərə 

görə Sizə dərin minnətdarlığımızı bildiririk.    

Sizi əmin edirik ki, iĢimizi verdiyiniz tapĢırıqlara uyğun qu-

racağıq. Ġnsan amili, vətəndaĢlara qayğı və diqqət, xüsusən qaç-

qın və məcburi köçkünlərin rifah halının yaxĢılaĢdırılması  fəa-

liyyətimizin əsas prinsipi olacaqdır. 

Diqqətinizə görə sağ olun!  

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Goranboyda olarkən siz mənə mövcud 

olan problemlərlə bağlı müraciət etdiniz. Mən də BaĢ nazirə 

tapĢırıq verdim ki, o problemlər araĢdırılsın və öz həllini tapsın. 

Ġndi görürəm ki, baĢlayıblar.  

N o v r u z  N o v r u z o v: Bəli, iĢlərə baĢlanıbdır. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Nə lazımdırsa, bundan sonra da edəcə-

yik. AĢağı Ağcakəndə indi qaz lazımi həcmdə verilir? 

N o v r u z  N o v r u z o v: Xeyr. AĢağı Ağcakənddə 17 ki-

lometrlik qaz xəttini o vaxtlar cəbhəçilər yığıĢdırıblar. 22 kilo-

metrini isə biz mühafizə etmiĢik, saz vəziyyətdədir. 17 kilo-
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metrlik xətt bərpa edilsə, qaz olacaqdır. Oradan da Yuxarı Ağ-

cakəndə 6 kilometrlik qaz xətti çəkmək mümkündür. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: «Azəriqaz» qarĢısında bu məsələ qaldı-

rılıb? Siz bunu bilirsiniz? 

Ə l i x a n  M ə l i k o v («Azəriqaz» SC-nin sədri): Bəli. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Nə etmək lazımdır ki, qazla təmin 

edək?  

Ə l i x a n  M ə l i k o v: Cənab Prezident, qaz kəmərinin 

bərpası məsələsi qaldırılıbdır. Təkcə o kəndə yox, qaz xətləri 

saz vəziyyətdə olan digər kəndlərə də payız–qıĢ mövsümündə 

qaz vermək imkanı vardır. Bununla bağlı iĢlər görülür və biz 

bunu təmin edəcəyik. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Ġcra hakimiyyətinin baĢçısı mənə de-

miĢdi ki, 29 kənddə xətlər hazırdır, sadəcə, qaz yoxdur. Amma 

indi bunu əldə edirik. «Azəri» yatağından çıxarılan səmt qazı 

anbarlara doldurulur və qıĢda kifayət qədər qaz olacaqdır. Bu 

məsələni araĢdırın ki, nə qədər vəsait lazımdır, biz bunu ayıraq, 

Ermənistandan olan qaçqınlar da qazdan korluq çəkməsinlər.  

Ə l i x a n  M ə l i k o v: Aydındır. 

N o v r u z  N o v r u z o v: Cənab Prezident, reallıq ondan 

ibarətdir ki, məskunlaĢma getməmiĢ Goranboyda infrastruktur 

yaranır. Keçən il Yuxarı Ağcakəndə su çəkildi. Amma bu gün 

istifadə olunmur. Boru var, paylayıcı stansiya var, xətt var. 600 

evlik qəsəbə salındıqdan sonra adamlar sudan istifadə edə bilə-

cəklər. Ən ucqar kəndə elektrik xətti çəkilibdir. Əhalinin axını-

nın qarĢısını almaq üçün tədbirlər görürük ki, Dövlət Proqramı-

nın reallaĢması zamanı digər çətinliklər ortaya çıxmasın. Həmin 

əraziyə qaz da çəkilsə, 13 min hektar meĢə də mühafizə oluna-

caqdır.  

Ġ l h a m  Ə l i y e v: 1998–2004-cü illərdə dövlət proqram-

ları qəbul edilibdir, mən qeyd etdim. Əlbəttə, orada qlobal mə-

sələlər qoyulubdur. Ġndi o məsələlər həyatda öz əksini tapır. 

Amma eləsi var ki, bu, cari məsələdir. Harada ki buna operativ 

qaydada reaksiya vermək lazımdır, məsələni qaldırmaq gərəkdir 

ki, biz də bunu operativ Ģəkildə həll edək. Məsələn, Əli Həsə-
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nov deyir 8 kombayn lazımdır ki, kənd təsərrüfatı ilə məĢğul 

olan insanlar iĢləsinlər. Biz bunu dərhal edəcəyik. Yaxud da ka-

nalların təmiri, qaz xətlərinin çəkiliĢi. Əlbəttə, bunların hamısını 

Dövlət Proqramında nəzərdə tutmaq mümkün deyildir. Ancaq 

bunlar elə məsələlərdir ki, əgər onları həll etsək, dərhal insanlar 

bunların müsbət nəticəsini görəcəklər. Ona görə biz bunları 

operativ qaydada mütləq həll edəcəyik.  

S a m i r  ġ ə r i f o v (Dövlət Neft Fondunun icraçı direkto-

ru): Möhtərəm cənab Prezident! 

Hörmətli müĢavirə iĢtirakçıları! 

Azərbaycan xalqının ümummilli lideri Heydər Əliyev tərə-

findən əsası qoyulmuĢ müstəqil Azərbaycanın milli neft strate-

giyasının reallaĢmasının uğurlu nəticəsi kimi, ölkəmizin neft və 

qaz ehtiyatlarının istismarından ölkəyə böyük miqdarda neft gə-

lirlərinin daxil olması təmin edilmiĢ, Dövlət Neft Fondu yara-

dılmıĢdır. Fondda toplanan neft gəlirlərinin həcmi durmadan, il-

dən-ilə artmaqdadır. Neft Fondunun qarĢısında qoyulan əsas və-

zifələrdən biri neft gəlirlərinin gələcək nəsillər üçün toplanaraq 

artırılmasıdırsa, digəri, neft gəlirləri hesabına ölkə iqtisadiyyatı-

nın tarazlı və davamlı inkiĢaf etdirilməsi və eyni zamanda, bu-

günkü nəsillərin sosial ehtiyaclarının həllinə yönəldilmiĢ tədbir-

lərin maliyyələĢdirilməsidir.  

Ermənistanın Azərbaycana qarĢı təcavüzkar siyasəti nəticə-

sində öz doğma yurdlarından didərgin salınmıĢ və  ağır Ģəraitdə 

yaĢayan, əhalinin ən həssas sosial təbəqəsi olan qaçqınların və 

məcburi köçkünlərin üzləĢdikləri problemlər prezident Heydər 

Əliyevin daim diqqət mərkəzində olmuĢ və bunların həllinə xü-

susi önəm verilmiĢdir. Təsadüfi deyil ki, ulu öndərimiz Neft 

Fondundan ilk vəsaiti məhz bu təbəqənin sosial-məiĢət Ģəraiti-

nin yaxĢılaĢdırılması ilə bağlı tədbirlərin maliyyələĢdirilməsinə 

yönəltmiĢdir. Bununla bağlı 2001 və 2002-ci illərdə prezident 

Heydər Əliyev ümumilikdə 359 milyard manat vəsait ayrılması 

barədə üç fərman imzalamıĢdır. Bu günədək Neft Fondundan 

həmin tədbirlərin maliyyələĢdirilməsi üçün onları həyata keçi-
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rən Dövlətqaçqınkomun hesabına, əlavə dəyər vergisi daxil ol-

maqla, 340 milyard  manat vəsait köçürülmüĢdür. O cümlədən:  

– «Erməni millətçilərinin apardığı etnik təmizləmə nəticəsin-

də Ermənistan ərazisindəki öz tarixi torpaqlarından didərgin sa-

lınmıĢ azərbaycanlıların məskunlaĢması problemlərinin həlli 

haqqında» 2001-ci il 22 avqust tarixli fərman üzrə 66 milyard 

manat; 

– «Azərbaycan torpaqlarının erməni silahlı qüvvələri tərəfin-

dən iĢğalı nəticəsində Ağdam və Füzuli rayonlarından didərgin 

düĢmüĢ və çadır düĢərgələrində müvəqqəti yerləĢdirilmiĢ məc-

buri köçkünlərin bir qisminin həmin rayonların ərazisində məs-

kunlaĢdırılması ilə bağlı bəzi tədbirlər haqqında» 2001-ci il 7 

sentyabr tarixli fərman üzrə 78 milyard manat; 

– «Biləsuvar rayonu ərazisində yerləĢən beĢ çadır düĢərgə-

sində məskunlaĢmıĢ məcburi köçkünlərin sosial-məiĢət vəziyyə-

tinin yaxĢılaĢdırılması ilə bağlı bəzi tədbirlər haqqında» 2002-ci 

il 13 may tarixli fərman üzrə 191 milyard manat. 

Bundan əlavə, fərmanlara uyğun olaraq, kənd təsərrüfatı iĢ-

ləri ilə məĢğul olmaları üçün məcburi köçkünlərə ümumilikdə 5 

milyard manat məbləğində birdəfəlik əvəzsiz maliyyə yardımla-

rı ayrılmıĢdır. 

Möhtərəm Prezident! 

Son illər ərzində qaçqın və məcburi köçkünlərin sosial-məi-

Ģət Ģəraitinin yaxĢılaĢdırılması istiqamətində aparılmıĢ məqsəd-

yönlü siyasət hazırda Sizin tərəfinizdən davam etdirilir, onun 

Azərbaycan dövləti üçün prioritet məsələ kimi qalması bir daha 

təsdiq olunur. Bu məqsədlə qəbul etdiyiniz bir neçə sərəncam 

və dövlət proqramlarına uyğun olaraq, Dövlətqaçqınkom və bu 

məqsədlə yaratdığınız Dövlət Komissiyası tərəfindən müvafiq 

tədbirlər həyata keçirilir. Həmin tədbirlərin maliyyələĢdirilməsi 

məqsədi ilə Dövlət Neft Fondundan Məcburi Köçkünlərin Sosi-

al ĠnkiĢaf Fondunun və Dövlətqaçqınkomun hesablarına bu gü-

nə qədər 123 milyard manat vəsait köçürülmüĢdür. 

Sizin 2004-cü il 4 fevral tarixli sərəncamınıza uyğun olaraq, 

Ermənistan silahlı qüvvələrinin iĢğalı nəticəsində didərgin düĢ-
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müĢ, Bərdə və Ağcabədi rayonları ərazisində çadır düĢərgələrin-

də, eləcə də Bərdə rayonu ərazisində dəmir yolu üzərindəki yük 

vaqonlarında müvəqqəti yerləĢdirilmiĢ   Ağdam rayonundan və 

digər rayonlardan olan məcburi köçkünlərin sosial, mənzil-məi-

Ģət vəziyyətinin yaxĢılaĢdırılması və məĢğulluğunun təmin edil-

məsi  tədbirləri həyata keçirilir. Həmin tədbirlərin maliyyələĢdi-

rilməsi fondun büdcəsinə daxil edilib və (2004-cü ildə – 29 mil-

yard manat, 2005-ci ildə – 87 milyard manat) bu layihənin sifa-

riĢçisi olan Nazirlər Kabineti yanında Məcburi Köçkünlərin Sosi-

al ĠnkiĢaf Fondunun hesabına bu günədək 116 milyard manat və-

sait köçürülmüĢdür. Cari ilin sonuna qədər bu sərəncam üzrə əla-

və olaraq 92 milyard manat vəsaitin istifadə edilməsi nəzərdə tu-

tulur.  

Sizin 2004-cü il 1 oktyabr tarixli fərmanınıza uyğun olaraq,  

Naxçıvan Muxtar Respublikasında 100 qaçqın və məcburi köçkün 

ailəsi üçün fərdi evlərin tikintisinin maliyyələĢdirilməsi üçün 8,5 

milyard manat vəsaitin ayrılması nəzərdə tutulur. Bu məqsəd üçün 

indiyədək Neft Fondundan Dövlətqaçqınkomun hesabına 7,3 mil-

yard manat vəsait köçürülmüĢdür.  

2004-cü il iyulun 1-də təsdiq etdiyiniz «Qaçqınların və məc-

buri köçkünlərin yaĢayıĢ Ģəraitinin yaxĢılaĢdırılması və məĢğul-

luğunun artırılması üzrə Dövlət Proqramı» çərçivəsində Biləsu-

var, Füzuli, Ağdam, Ağcabədi rayonları ərazisində 4179 məcbu-

ri köçkün ailəsi üçün yeni qəsəbələrin salınmasına dair tədbirlə-

rin layihələndirilməsinin maliyyələĢdirilməsinə baĢlanmıĢdır.  

2001-ci ildən baĢlayaraq indiyədək Dövlətqaçqınkomun və 

Məcburi Köçkünlərin Sosial ĠnkiĢaf Fondunun hesablarına Döv-

lət Neft Fondundan köçürülmüĢ vəsaitin ümumi həcmi 463 mil-

yard manat (bu, ən son rəqəmdir) təĢkil edir. 

Neft Fondunun vəsaitləri hesabına qaçqın və məcburi köç-

künlərin sosial-məiĢət Ģəraitinin yaxĢılaĢdırılması və məskun-

laĢması tədbirlərinin maliyyələĢdirilməsinin təmin edilməsi 

məqsədi ilə müvafiq xərclər «Büdcə sistemi haqqında» qanuna 

uyğun olaraq, icmal dövlət büdcəsinə daxil edilir və  ölkə parla-
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menti tərəfindən təsdiqləndikdən sonra fond tərəfindən hər il 

üzrə təsdiq olunmuĢ büdcə xərcləri çərçivəsində icra edilir.  

Yuxarıda qeyd olunmuĢ vəsait hesabına Azərbaycanın müx-

təlif bölgələrində qaçqın və məcburi köçkünlər üçün yeni yaĢa-

yıĢ qəsəbələri salınmıĢdır. 2001-ci ildən indiyədək  6411 yaĢa-

yıĢ evi tikilib qaçqın və məcburi köçkünlərin sərəncamına veril-

miĢ, 2522 evin tikintisi isə tamamlanma mərhələsindədir. Gös-

tərilən müddət ərzində yaĢayıĢ evləri ilə yanaĢı, bütün qəsəbə-

lərdə müvafiq infrastruktur sistemlərinin və digər sosial-mədəni 

obyektlərin tikintisi də təmin edilmiĢdir. Eyni zamanda, qəsəbə-

lərdə elektrik yardımçı stansiyaları, yanğınsöndürmə postları, su 

nasos stansiyaları,  inzibati binalar, məktəblər, xəstəxanalar,  ra-

bitə qovĢaqları, uĢaq bağçaları və digər obyektlər tikilmiĢ, mü-

vafiq yol infrastrukturu, irriqasiya  sistemləri  yaradılmıĢdır.  

Azərbaycanın müxtəlif bölgələrində qaçqın və məcburi köç-

künlər üçün qəsəbələrin salınması həm də ölkənin tikinti sekto-

runda, habelə inĢaat materiallarının istehsalı sahəsində böyük 

canlanma yaranmasına səbəb olmuĢdur. Tikinti iĢlərinə sifariĢ-

lərin çoxalması ölkədə, xüsusilə də bölgələrdə tikinti materialla-

rına və müvafiq iĢçi qüvvəsinə tələbatı artırmıĢ, bu isə öz növ-

bəsində rayonlarda əlavə iĢ yerlərinin yaranmasına təkan ver-

miĢ, yerli tikinti təĢkilatlarının peĢəkarlığının yüksəlməsinə 

müsbət təsir göstərmiĢdir. Dövlət satınalmaları haqqında qanun-

vericiliyə uyğun olaraq, Dövlətqaçqınkomun sifariĢçi təĢkilatla-

rı tərəfindən layihələndirmə və tikinti-quraĢdırma iĢlərinin hə-

yata keçirilməsi üçün 67 yerli təĢkilat cəlb edilmiĢ, 380 müqavi-

lə bağlanmıĢdır. Digər tərəfdən, bu iĢlərin yerinə yetirilməsi Si-

zin fərmanınızla təsdiq edilmiĢ «Regionların sosial-iqtisadi inki-

Ģafı Dövlət Proqramı»nın  bölgələrdə həyata keçirilməsinə öz 

töhfəsini verməkdədir.  

Qeyd olunan tədbirlərin həyata keçirilməsinin səmərəsinin 

daha da artırılması ilə bağlı bir sıra təkliflərin verilməsi yerinə 

düĢərdi.  

Bölgələrdə müvafiq inĢaat materialları bazalarının, habelə 

yeni daĢ karxanalarının, kərpic, qapı, pəncərə və digər tikinti-
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konstruksiya materiallarının istehsalı sexlərinin açılmasını tə-

min etməklə, bir tərəfdən, regionların sosial-iqtisadi inkiĢafı 

proqramının əsas hədəflərindən biri kimi, əlavə iĢ yerlərinin ya-

radılmasına və bütövlükdə məĢğulluğun artırılmasına təkan ve-

riləcək, digər tərəfdən isə, inĢaat materiallarının təklifinin daha 

da artırılması inĢaat təĢkilatlarının daĢınma ilə bağlı izafi xərclə-

rini azaldacaq, bu isə tikintinin ümumi dəyərinin aĢağı salınma-

sına və tikinti müddətinin qısalmasına xidmət edəcəkdir.  

Həmin regionlarda beynəlxalq təĢkilatlarla yanaĢı, məcburi 

köçkünlər və qaçqınlara yerli maliyyə qurumları tərəfindən də 

mikrokreditlərin verilməsi təĢviq edilməlidir. 

Möhtərəm Prezident, Sizin rəhbərliyiniz altında həyata keçi-

rilən sosial-iqtisadi siyasət sayəsində ölkənin daxili resursları 

hesabına cəmiyyətimizin ən həssas təbəqəsi sayılan qaçqın və 

məcburi köçkünlərin sosial-məiĢət Ģəraitinin yaxĢılaĢması və 

məskunlaĢması problemlərinin aradan qaldırılması, eyni zaman-

da yoxsulluğun azaldılması istiqamətində  nəzərəçarpan irəlilə-

yiĢlər əldə edilir. Bütün çadır Ģəhərciklərinin ləğv olunması ba-

rədə verdiyiniz tapĢırığın tezliklə icra olunması üçün  əsaslı zə-

min yaranmıĢdır. Milli neft strategiyasının uğurla reallaĢdırıl-

ması Azərbaycanın iqtisadi potensialını və maliyyə imkanlarını 

durmadan artırır. Bu isə ölkəmizin hərbi qüdrətinin möhkəmlən-

dirilməsinə göstərdiyiniz diqqət və qayğınızın, habelə ardıcıl 

olaraq həyata keçirdiyiniz fəal, qətiyyətli və məqsədyönlü xarici 

siyasətin mütləq nəticəsi kimi iĢğal olunmuĢ torpaqlarımızın er-

məni təcavüzündən azad edilməsi və köçkünlərin doğma tor-

paqlara qayıtması vaxtını labüd surətdə yaxınlaĢdırır. 

Diqqətinizə görə çox sağ olun. 

Ġ l h a m   Ə l i y e v: Azərbaycanda Dövlət Neft Fondunun 

yaranması da Heydər Əliyevin adı ilə bağlıdır. Vaxtilə onun tə-

Ģəbbüsü ilə yaradılmıĢ Neft Fondu bu gün Azərbaycanda böyük 

iĢlərin görülməsi üçün çox mühüm bir mexanizm, vasitədir. Tə-

səvvür edək ki, əgər o vaxt Neft Fondu yaranmasaydı, indi ora-

da yığılan pullar nə olacaqdı. Ġndi nə qədər vəsait var? 

S a m i r   ġ ə r i  f o v: 1 milyard 80 milyon dollar. 
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Ġ l h a m   Ə l i y e v: 1 milyard 80 milyon dollar. Böyük 

məbləğdir. Eyni zamanda, bizim valyuta ehtiyatlarımız da təx-

minən o qədərdir. Ona görə Neft Fondu çox mühüm qurumdur 

və onun fəaliyyəti də çox müsbətdir, Ģəffafdır. Bildiyiniz kimi, 

Azərbaycan dünyada hasilat sənayesində Ģəffaflıq təĢəbbüsünə 

ilk qoĢulan ölkələrdən biridir. Bizim bu istiqamətdə fəaliyyəti-

miz Azərbaycan ictimaiyyəti tərəfindən bəyənilir, beynəlxalq 

maliyyə qurumları bunu yüksək qiymətləndirir və dünyanın 

aparıcı ölkələrinin liderləri bu məsələyə dair öz müsbət fikirləri-

ni mənə göndərdikləri məktublarda ifadə edirlər. Bunu çox 

müsbət hal kimi qiymətləndirirəm. Neft Fondunun əsas məqsədi 

vəsaiti Ģəffaf Ģəkildə saxlamaq, idarə etmək, artırmaq və lazım 

gələndə, Azərbaycanın qarĢısında duran layihələrin həyata keçi-

rilməsində ondan səmərəli istifadə etməkdir. 

Neft Fondunun fəaliyyəti artıq yüksək səviyyədə tənzimlənir 

və qaçqın-köçkünlərə ayrılacaq vəsaitin həcmi də artırılacaqdır. 

Bütün bu qəsəbələr, yeni Ģəhərciklər, Biləsuvar qəsəbəsi, AĢağı 

Ağcakənd qəsəbəsi, indi Ağdam rayonunda tikilən qəsəbələr 

məhz Neft Fondunun vəsaiti hesabına tikilir. Bu bir daha onu 

göstərir ki, Azərbaycanda Heydər Əliyevin neft strategiyası  

həm layihələrin reallaĢdırılması məsələlərində, həm də əldə 

edilmiĢ vəsaitin idarə olunmasında səmərəli həyata keçirilir. 

Əgər bu strategiya vaxtilə Heydər Əliyev tərəfindən baĢlanma-

saydı, əgər Neft Fondu yaradılmasaydı, biz bu vəsaiti görməyə-

cəkdik.  

Bəzi hallarda yenə eĢidirik ki, neft müqavilələri, neft kəmər-

ləri Azərbaycana nə verdi? Bunu deyənin ya ağlı yoxdur, ya da 

ki, o, düĢmən dəyirmanına su tökməklə məĢğuldur. Çünki bizim 

neft strategiyamızın əleyhinə çıxan qüvvələr ermənilərdir, dün-

yada mövcud olan erməni lobbisidir və Azərbaycanın xoĢbəxt 

gələcəyini istəməyən qüvvələrdir, bəzi ölkələrin dairələridir. Bu 

gün Ermənistanla apardığımız danıĢıqlar prosesində müĢahidə 

olunan müsbət meyllər həm də bizim neft strategiyamızın uğur-

la həyata keçirilməsindən irəli gəlir. Bunu hamı bilməlidir. Gə-

ləcəkdə bu strategiya Azərbaycana çox böyük, bundan da böyük 
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faydalar gətirəcəkdir. Biz hələ bu strategiyanın həyata keçiril-

məsinin ilkin mərhələsində yaĢayırıq. Bu hələ ilkin addımlardır. 

Gələcəkdə Bakı–Tbilisi–Ceyhan neft kəməri iĢə düĢəndən sonra 

Azərbaycanın iqtisadi potensialı daha da güclü olacaqdır.  

N ə b i  M u x t a r o v(Füzuli Rayon İcra Hakimiyyətinin 

başçısı): Zati-aliləri, hörmətli cənab Prezident! 

Füzuli rayonu əhalisinin Sizə minnətdarlığını yetirərək, onla-

rın birmənalı Ģəkildə Sizin ətrafınızda birləĢdiklərini, Sizin xət-

tinizi müdafiə etdiklərini, Sizə sədaqətlərini əməli iĢləri ilə sü-

but etməyə hazır olduqlarını bildirirəm. 

Füzuli rayonu ərazisinin 1382 kvadratkilometri iĢğal olun-

muĢdur, 106 min əhali məcburi köçkün kimi, Bakı Ģəhərində və 

respublikanın bütün rayonlarında müvəqqəti məskunlaĢmıĢdır. 

Ulu öndərimiz Heydər Əliyevin 1993-cü ilin sonu və 1994-cü 

ilin əvvəlində Füzuli rayonuna gəlməsi həmin vaxt xaotik vəziy-

yətdə olan ordunun mütəĢəkkilliyini, ruh yüksəkliyini təmin et-

miĢ, 21 kənd və Horadiz qəsəbəsi iĢğaldan azad edilmiĢdir. 139 

min hektar ərazidən 30 min hektarı iĢğaldan azad edilib, onun da 

26 min hektarından istifadə olunur. 

Ulu öndərimiz Heydər Əliyevin diqqət və qayğısına güvənən  

füzulililər, hətta bilavasitə cəbhə xətti yaxınlığında olan kəndlə-

rin əhalisi də geri qayıtmağa baĢlamıĢdır. Hazırda rayonun 106 

min nəfər əhalisindən 54 min nəfərə qədəri iĢğaldan azad olun-

muĢ ərazidə yaĢayır. Müharibədən əvvəlki statistikaya görə, hə-

min ərazilərdə 28 min nəfər yaĢamıĢdır. Alxanlı, ġükürbəyli, 

Mirzənağılı kəndlərində əhali cəbhə  xəttindən 300–500 metr 

məsafədə yaĢayır və əkib-becərir. 

ĠĢğaldan Azad OlunmuĢ Ərazilərin Bərpası və Yenidən Qu-

rulması Agentliyinin xətti ilə indiyə qədər 4 minədək ev, mənzil 

bərpa olunmuĢ, Dövlət Neft Fondunun vəsaiti hesabına 2 min 

evdən ibarət 10 qəsəbə, Norveç Qaçqınlar ġurası beynəlxalq hu-

manitar təĢkilatının xətti ilə 150 daĢ evdən ibarət olan 1 qəsəbə 

salınmıĢdır. 
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Bununla belə, məcburi köçkünlər özləri çiy kərpicdən, qarğı-

dan 7 yaĢayıĢ düĢərgəsi salmıĢlar və faktiki olaraq orada 5 min-

dən çox əhali yaĢayır. 

ĠĢğaldan azad edilmiĢ ərazidə 21 məktəb binası Avropa stan-

dartlarına uyğun təmir olunmuĢ və 8 yeni məktəb binası tikil-

miĢdir. Bundan baĢqa, 100 çarpayılıq xəstəxana binası, doğum 

evi, 9 feldĢer-mama məntəqəsi, mədəniyyət evi, rabitə  xidməti 

üçün bina bərpa olunmuĢdur. 

Ġçməli və suvarma suyu, elektrik enerjisi ilə təminat mühari-

bədən əvvəlki illərlə müqayisədə daha yaxĢı səviyyəyə çatdırıl-

mıĢdır.  

Ağcabədidən gələn elektrikötürmə xətti ġükürbəyli yardımçı 

stansiyasına birləĢdirilibdir. Bu, böyük yardımçı stansiyadır, 

Cəbrayıl, Qubadlı, Zəngilan iĢğaldan azad olunduqda onları 

elektrik enerjisi ilə təmin etmək üçün ilkin variant yaratmıĢdır. 

Ağcabədi xətti də birləĢdirilib istifadəyə qoĢulsa, Füzulidə fasi-

ləsiz olaraq elektrik enerjisi təminatı həll edilir.   

ĠĢğaldan azad olunmuĢ ərazidə torpaq islahatı aparılaraq, 

5250 ailəyə torpaq payı verilmiĢ, 300-dən artıq fermer təsərrü-

fatı yaradılmıĢdır. Hazırda rayonda hər il 20 min tondan artıq 

taxıl, 16 min tondan çox bostan-tərəvəz, 1200 ton pambıq, 2500 

tondan çox kartof istehsal olunur. 

Ərazidə məcburi köçkünlər 60 min baĢdan artıq qoyun-quzu, 

20 min baĢdan çox qaramal saxlayırlar. 

Ġndiyə qədər 678 iĢ yeri açılmıĢdır. 2000 baĢdan artıq ətlik 

və südlük qaramal saxlanacaq kompleksin yaradılması, 700 

hektar sahədə sahibkarlar vasitəsilə üzüm bağları salmaq plan-

laĢdırılmıĢdır. Bu iĢləri Ġqtisadi ĠnkiĢaf Nazirliyi ilə baĢa çatdı-

racağımız halda, əlavə olaraq 1500-dən artıq iĢ yeri açılacaqdır. 

Geri qayıdan məcburi köçkünlərin, xüsusilə Horadiz qəsəbə-

sində yaĢayanların sosial Ģəraitini yaxĢılaĢdırmaq üçün Ġranla 

sərhəddə keçid məntəqəsi, gömrük xidməti fəaliyyət göstərməli 

idi. Bu məsələ dəfələrlə gündəliyə gətirilsə də, hələ həll edilmə-

miĢdir. 
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Hazırda əhalinin qayıdıĢı davam edir, bununla əlaqədar daha 

2300 evdən ibarət qəsəbələrin tikilməsi və 1000-ə qədər fərdi 

evin bərpası üçün Dövlətqaçqınkomla birlikdə hazırlıq iĢi görü-

rük. 

Mövcud problemlərdən biri Yuxarı Mil kanalının qurtaraca-

ğına yaxın hissədə 4 kilometrə yaxın məsafədə suötürmə qabi-

liyyəti çox aĢağı olduğuna görə 635 hektar əkin sahəsinin suvar-

ma suyu ilə təmin edilməməsidir. Bunu həll etmək üçün əlaqə-

dar təĢkilatlar qarĢısında məsələ qaldırılmıĢ, lakin vəsait olma-

dığından indiyədək həll edilməmiĢ qalmıĢdır. 

Əhalinin sosial vəziyyətini yaxĢılaĢdırmaq üçün Araz çayı 

üzərində müharibədən əvvəl fəaliyyət göstərən keçid məntəqəsi-

nin açılması da qarĢıda duran məsələlərdəndir. 

Hesablamalara görə, Yuxarı Mil kanalının Bala Bəhmənli 

kəndi ərazisində 200 metrdən çox yüksəklikdən sürətli axını 

orada 24 meqavat gücündə su elektrik stansiyası tikməyə imkan 

verir. Enerji qıtlığını aradan qaldırmaq üçün onun tikilməsi 

məqsədəuyğun olardı. 

Hörmətli cənab Prezident! 

Razılıq hissi ilə bildirirəm ki, Sizin gündəlik qayğınızın və 

diqqətinizin əməli nəticəsi olaraq, respublikada qaçqın və məc-

buri köçkünlərə aid hər hansı məsələnin həlli üçün Prezidentin 

Ġcra Aparatına, Nazirlər Kabinetinə və  istənilən nazirliyə, ko-

mitəyə, təĢkilata edilən müraciətlərə dərhal baxılır və mümkün 

olan bütün məsələlər həll olunur. 

Hörmətli cənab Prezident! 

Füzulililər Sizin qayğınızı daim hiss edirlər və buna əməli iĢ-

lərlə cavab vermək üçün öz mütəĢəkkilliklərini nümayiĢ etdir-

məyə həmiĢə hazırdırlar. Onlar qarĢıdan gələn parlament seçki-

lərində ən layiqli namizədlərin Milli Məclisə seçilməsi üçün 

seçki məntəqələrinə gələrək, Ģəffaflıq və demokratiya Ģəraitində 

öz iradələrini sərbəst Ģəkildə ifadə edəcəklər. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Füzuli rayonu əhalisinin, demək olar 

ki, yarısı öz ərazisində yaĢayır?  
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N ə b i  M u x t a r o v: Bəli. Onların sosial Ģəraiti, yaĢayıĢı 

digər yerlərdə olanlardan qat-qat yaxĢıdır. Onlar orada əkir, be-

cərir, maldarlıqla məĢğul olur, özləri qazanıb dolanırlar.  

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Bu çox yaxĢıdır. Amma əlavə nə kimi 

kömək lazımdır?  

N ə b i  M u x t a r o v: Cənab Prezident, Dövlətqaçqınkom-

la məsələlər müəyyən mərhələyə qədər həll olunubdur. 2300 ev-

dən ibarət qəsəbələri tiksək, oraya əlavə 10 min nəfər qayıdar.  

Ġ l h a m  Ə l i y e v: 2300 ev bizim proqramda var?  

Ə l i  H ə s ə n o v: Saatlı, Sabirabad çadır Ģəhərciklərinin 

ləğvi ilə əlaqədar planda nəzərdə tutulubdur. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Nəzərdə tutulub ki, Füzulidə tikilsin. 

Oradakılar Füzulidən olan köçkünlərdir? 

Ə l i  H ə s ə n o v: Saatlı və Sabirabadda Füzuli və Cəbra-

yıldan olan köçkünlər məskunlaĢıblar.  

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Yəni bu, proqramda nəzərdə tutulub?  

N ə b i  M u x t a r o v: Bəli, 567 evdir. Fin evlərində yayda 

və qıĢda yaĢamaq çətindir.  

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Elektrik enerjisi ilə təminat necədir?  

N ə b i  M u x t a r o v: Elektrik enerjisi ilə təminat yaxĢı-

dır. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Yox, yayda yaxĢıdır, bəs qıĢda?  

N ə b i  M u x t a r o v: Cənab Prezident, respublikada olan 

çətinliklə əlaqədar digər rayonlara nisbətən Füzuli rayonunun 

vəziyyəti yaxĢıdır. Qaldırdığımız məsələlərə çox operativ mü-

nasibət göstərirlər. Yayda təchizat daha da yaxĢılaĢır, rayonda-

xili Ģəbəkələr və xətlər tam normal vəziyyətdədir. Elektrik ener-

jisi Əli Bayramlıdan və Bakıdan kəsilməsə, bu sarıdan çətinlik 

yoxdur. Amma müəyyən çətinliklər bizə də təsir edir.  

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Biz onları tədricən aradan qaldıracağıq. 

Siz su elektrik stansiyasının tikintisinə toxundunuz. Bu nə mə-

sələdir?  

E t i b a r  P i r v e r d i y e v («Azərenerji» SC-nin prezi-

denti): Cənab Prezident, 2000-ci ildən kiçik su elektrik stansiya-

ları özəlləĢdirməyə açıldı. Yəni, o məsələ ilə «Azərenerji» məĢ-
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ğul deyildi. Ancaq yeni su elektrik stansiyasının tikintisi məsə-

ləsini öyrənib Sizə məruzə edərik. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Öyrənin. Əli müəllim, Horadiz keçid 

məntəqəsi haqqında siz mənə demiĢdiniz. Mən Ġqtisadi ĠnkiĢaf 

nazirinə tapĢırıq vermiĢdim. Orada vəziyyət niyə dəyiĢməz ola-

raq qalır? Ġran tərəfinin münasibəti necədir?  

F ə r h a d   Ə l i y e v (İqtisadi İnkişaf naziri): Cənab Prezi-

dent, ümumiyyətlə, bununla bağlı Xarici ĠĢlər Nazirliyi əlaqə 

saxlayır.  

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Əlaqə saxlamaq lazımdır. Çünki bu çox 

vacibdir. Hər halda, çalıĢmaq lazımdır ki, buna nail olaq.  

BaĢqa narahat edən problemlər nədir? 

N ə b i  M u x t a r o v: Cənab Prezident, insanların yaĢayıĢı 

üçün ulu öndərimizin göstərdiyi qayğı Sizin tərəfinizdən davam 

etdirilir. Etiraf edim ki, Sizin tapĢırığınızla, fərmanınızla hər də-

fə verilən 30 min manat yardım orta hesabla hər bir məcburi 

köçkün ailəsindən bir nəfərin həmiĢə maaĢ alması deməkdir. Ġn-

di bir nəfərin ziyalı səviyyəsində maaĢ alması onun dolanıĢığını 

təmin edir.  

Əli Həsənov, Fərhad Əliyev rayonda olublar. Füzuli rayo-

nunda ələbaxımlılıq yoxdur və rayonumuzun yaĢayıĢ səviyyəsi 

normal rayonların yaĢayıĢ səviyyəsi ilə müqayisə olunan tərzdə-

dir. Bu Sizin qayğınızın nəticəsidir. Onlar Sizin bu qayğınızı 

çox yüksək qiymətləndirirlər. Çox mütəĢəkkildirlər. Etiraf edim 

ki, camaat içərisində müxalifət söhbəti çox kəskin Ģəkildə dəf 

olunur.  

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Biz plastik kartlara nə vaxt keçəcəyik? 

«Kapital Bank»ın idarə heyətinin sədri buradadır. Gərək biz bu 

müavinətləri plastik kartlar vasitəsilə ödəyək ki, xoĢagəlməz 

halların qarĢısını alaq. 

R a u f  R z a y e v («Kapital Bank»ın sədri): Cənab Prezi-

dent, 28 rayonda infrastruktur tam yaranmıĢdır, yəni orada ban-

komatlar quraĢdırılıbdır. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Qaçqınlar-köçkünlər ondan necə istifa-

də etsinlər? Orada bankomatı harada quraĢdıracaqsınız? 
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R a u f  R z a y e v: Bu günə kimi sifariĢ əsasında həmin 28 

rayona plastik kartlar verə bilərik, yəni dövlət tərəfindən ayrılan 

vəsaitləri plastik kart vasitəsilə verə bilərik. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Bu verilir? 

Ə l i  H ə s ə n o v: Cənab Prezident, 7 dollar hesabı ilə bu 

xərc 1 milyon dollar edir. Bu barədə Maliyyə Nazirliyinə mək-

tub göndərmiĢəm. Maliyyə Nazirliyi araĢdırır ki, bunu necə et-

sin.  

Ġ l h a m  Ə l i y e v: 7 dollar haradandır? 

R a u f   R z a y e v: Kartın maya dəyəri 5 dollar 60 sentdir. 

Digər xərclər də var. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Bu, böyük məbləğ deyil, hökumət onu 

ödəyə bilər. Əsas odur ki, bu proses baĢlasın.  

Ə l i  H ə s ə n o v: Onlar baĢlaya bilərlər.  

Ġ l h a m  Ə l i y e v: BaĢlayın, biz o vəsaiti ödəyərik, tezlik-

lə baĢlamaq lazımdır.  

Cəbrayıl Rayon Ġcra Hakimiyyətinin baĢçısı Mahmud Quli-

yevə söz verilir. 

M a h m u d   Q u l i y e v: Möhtərəm Cənab Prezident! 

Ümummilli liderimiz Heydər Əliyev Biləsuvar rayonunun 5 

çadır düĢərgəsində məskunlaĢmıĢ 20 min nəfərə yaxın məcburi 

köçkünlərimizlə Sizinlə birlikdə 1998-ci ilin oktyabr ayında gö-

rüĢərkən bildirmiĢdi ki, ölkənin iqtisadi imkanları yarandıqca 

onların sosial-məiĢət Ģəraitinin yaxĢılaĢdırılması üçün tədbirlər 

görüləcəkdir. Bunun nəticəsi olaraq, həmin çadırların ləğvi ilə 

bağlı məlum fərmanı imzaladı. Fərman imzalandıqdan 12 gün 

sonra baĢlayan leysan yağıĢları nəticəsində yaranmıĢ fəlakəti 

aradan qaldırmaq üçün ulu öndərimiz istirahət günü olmasına 

baxmayaraq, gecəyarısına qədər iĢ yerindən getmədi, ətraf rayon-

ları, dövlət qurumlarını və humanitar təĢkilatları səfərbər etdi, 

acınacaqlı vəziyyəti aradan qaldırdı. Ümummilli liderimizin qəti 

göstəriĢinə əsasən, yeni qəsəbələr vaxtından 1 il 4 ay əvvəl tikilə-

rək məcburi köçkünlərin istifadəsinə verildi. Beləliklə, o dahi in-

sanın neft strategiyasından ilk bəhrələnənlər məhz məcburi köç-

künlər oldular. 
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Cənab Prezident! 

Biz çox həsrətlə gözləyirdik ki, ulu öndərimiz memarı oldu-

ğu yeni qəsəbələrin açılıĢında özü iĢtirak etsin. Ancaq təəssüflər 

olsun ki, tale bu xoĢ məramı nə ulu öndərimizə, nə də onu həs-

rətlə gözləyən biz köçkünlərə qismət etdi. Lakin biz bununla tə-

səlli tapdıq ki, həmin qəsəbələrin açılıĢında ulu öndərimizin si-

yasi xəttinin ən layiqli davamçısı, həmin dövrdə ölkə prezi-

dentliyinə namizəd kimi, Ģəxsən Siz iĢtirak etdiniz və seçicilərlə 

ilk görüĢünüzü də buradan baĢladınız. Bu görüĢ bizim üçün 

yüksək diqqət və qayğının bir nümunəsi olmaqla bərabər, həm 

də Sizin üçün seçkiqabağı sayalı görüĢlərin baĢlanğıcı oldu. Si-

zə bildirmək istəyirəm ki, qəsəbələrdəki cəbrayıllı seçicilər ver-

dikləri sözə Ģərəflə əməl edərək, 96 faiz Sizi dəstəklədilər, hətta 

oradakı müxalifət də Sizə səs verdi. 

12 minə yaxın məcburi köçkünün məskunlaĢdığı həmin qə-

səbələrdə hazırda sağlam əhval-ruhiyyə vardır. Onlar öz prob-

lemlərinin həlli ilə məĢğuldurlar. Həmin qəsəbələrdə istifadəyə 

verilmiĢ sosial obyektlərin, idarə və müəssisələrin fəaliyyətinin 

bərpa edilməsi hesabına 700-dən çox iĢ yerləri açılmıĢdır. Məc-

buri Köçkünlərin Sosial ĠnkiĢaf Fondunun mikrokreditləri hesa-

bına çörək sexləri, xırda fermer təsərrüfatları və bir sıra ob-

yektlər yaradılması nəticəsində 300 nəfərdən çox cəbrayıllı köç-

kün iĢlə təmin edilmiĢdir. 

Hazırda əhalimizin Ģəxsi təsərrüfatlarında 92 min baĢdan çox 

davar, 8500 baĢdan çox qaramal, 100 min baĢdan çox ev quĢları 

və 500 baĢadək dəvə saxlanılır.  

Muğan qıĢlaqlarında hələ 1906-cı ildə çəkilmiĢ, lakin yarar-

sız vəziyyətə düĢdüyündən istismar edilməyən 28 kilometr 

uzunluğunda suvarma kanalı bərpa olunaraq istifadəyə verilmiĢ-

dir. 

Cənab Prezident! 

Sizə hesabat verərək bildirirəm ki, bu iĢlər Sizin 600 mindən 

çox yeni iĢ yeri açılacağı barədə vədinizin yerinə yetirilməsinin 

əyani təzahürüdür. Hazırda bu iĢlər sürətlə davam etdirilir. Qə-

səbələrdə məskunlaĢmıĢ 2560 ailənin hər birinə 0,12 hektar hə-
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yətyanı sahə, 0,60 hektar pay torpaqlarının verilməsi və hər ai-

ləyə 1 milyon manat əvəzsiz maliyyə yardımı edilməsi nəticəsin-

də əhalinin ərzağa olan tələbatı ödənilir. Kənd rayonlarında yeni iĢ 

yerlərinin açılması deyəndə, biz hesab edirik ki, kəndli üçün əsas iĢ 

yeri torpağın becərilməsi, onun Ģəxsi təsərrüfatının inkiĢaf etdiril-

məsidir. Bu baxımdan həmin qəsəbədə yaĢayan əhalinin 5000 nə-

fərdən çoxu yeni iĢ yerləri ilə təmin edilmiĢ hesab olunur. Qəsəbə-

də bir qarıĢ da əkin sahəsi boĢ qalmadığından, hər hektardan 50–60 

sentner hesabı ilə 6000 tondan çox taxıl məhsulu götürüləcəyi göz-

lənilir.  

Lakin biz xahiĢ etmək istəyirik ki, Sahibkarlığa Kömək Milli 

Fondu tərəfindən məcburi köçkünlərə iri istehsal sahələri, fer-

mer təsərrüfatı yaratmaq üçün kredit yarmarkalarının biri bila-

vasitə həmin qəsəbələrdə keçirilsin. Heç bir əmlakı olmayan 

məcburi köçkünlərin girov qoymaq qaydalarında güzəĢtə getsin-

lər. Torpağa bağlı insanların kənd təsərrüfatı məhsulları istehsa-

lı ilə məĢğul olmaları üçün əvəzsiz texnika verilməsinə ciddi 

ehtiyac vardır. Cənab Prezident, məcburi köçkünlər adından Si-

zə minnətdarlığımızı bildiririk ki, müĢavirənin gediĢində bu mə-

sələnin həlli üçün lazımi göstəriĢ verdiniz.  

Qəsəbə sakinlərinin hamısı cəbrayıllı məcburi köçkün oldu-

ğundan, bütün xidmətlər Cəbrayil rayonunun təĢkilatları tərəfin-

dən göstərilir və bu, müsbət nəticəsini verir. Yalnız icra nüma-

yəndəlikləri Biləsuvar rayonuna aiddir. Maliyyə Nazirliyinə et-

diyimiz bütün müraciətlər öz müsbət həllini tapır, lakin icra nü-

mayəndəliklərinin Cəbrayıl rayon büdcəsində nəzərə alınması 

üçün Sizin razılığınız lazımdır. 

Ulu öndərimizə ehtiram əlaməti olaraq, bizim təĢəbbüsumüz-

lə, Rabitə və Ġnformasiya Texnologiyaları Nazirliyinin maliyyə 

dəstəyi ilə ümummilli liderimizin adını daĢıyan mədəniyyət və is-

tirahət parkı salınmıĢdır və o, məcburi köçkünlərimizin ən mü-

qəddəs saydıqları yerlərdən birinə çevrilmiĢdir. Qəsəbədə yeni ai-

lə quranlar ilk növbədə oranı ziyarət edirlər. 

Möhtərəm cənab Prezident! 
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Bu ilin ən mühüm siyasi kampaniyası növbəti parlament seçki-

ləridir. Sizin cərəncamınıza uyğun olaraq, seçicilərin öz iradələrini 

Ģəffaf, demokratik Ģəkildə ifadə etmələrinə Ģərait yaradılacaq və 

onlar öz layiq bildikləri namizədlərə səs verəcəklər.  

Cənab Prezident, respublikanın 58 Ģəhər və rayonunun 2000 

yaĢayıĢ məntəqəsində məskunlaĢmıĢ 60 mindən çox cəbrayıllı 

məcburi köçkünün ümumi fikrini ifadə edərək bildirirəm ki, bü-

tün cəbrayıllılar ulu öndərimizin ideyalarına və onun siyasi xət-

tinin layiqli davamçısı olan Sizə həmiĢə sadiqdirlər. Sizin yerit-

diyiniz daxili və xarici siyasəti dəstəkləyir və müdafiə edirlər. 

Bütün cəbrayıllılar inanırlar ki, Sizin apardığınız uğurlu siyasət 

nəticəsində torpaqlarımız düĢmən tapdağından azad ediləcək, 

bütün məcburi köçkünlərimiz öz doğma yurdlarına qayıdacaq 

və özünüzün dediyiniz kimi, Siz Cəbrayıla qonaq gələcəksiniz. 

Diqqətinizə görə çox sağ olun. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Kredit yarmarkasının keçirilməsi ilə 

bağlı planlarınız varmı? 

F ə r h a d  Ə l i y e v: Cənab Prezident, sərhəd bölgələrində 

keçiririk. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Bilirəm, Ağdamda, Füzulidə keçirmisi-

niz. Amma yaxın zamanlarda bu qəsəbədə də keçirin. ÇalıĢın 

keçirin ki, orada da imkanlar yaransın.  

F ə r h a d   Ə l i y e v: Cənab Prezident, bir problem var, 

icra hakimiyyətinin baĢçısı da o məsələyə toxundu. Rayonlarda 

girovqoyma problemi var. Çünki rayonda olan adamın girovu 

onun torpağıdır, yaxud evidir. Rayondakı adam evini daha baha 

qiymətləndirir, bank isə onun bu Ģərtini qəbul etmir. Bank özəl-

dir, krediti istehsala verməlidir. Torpağın qiyməti bugünkü ba-

zar qiyməti ilə uyğun deyildir. Bu, bazara uyğunlaĢmalıdır. On-

da bank buna kredit verir, torpağı girov götürür. Amma girov-

suz kredit verilməsi problemdir.  

Ġ l h a m   Ə l i y e v: Bunu tənzimləmək lazımdır. Hesab 

edirəm ki, burada gərək bazar prinsipləri əsas götürülsün. Biz 

indi bazar iqtisadiyyatı əsasında yaĢayırıq. Hər Ģeyin qiyməti 
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var. Gərək qiymət reallığı da əks etdirsin. Uyğunsuzluğu aradan 

götürmək lazımdır.  

F ə r h a d   Ə l i y e v: Bu uyğunsuzluq aradan götürülsə, 

kreditlərin verilməsi də asanlaĢar, banklar kreditləri daha rahat 

verə bilərlər. Əslində onda kredit girovsuz yox, girovla olacaq, 

mülkiyyətə uyğun girov götürüləcək, kredit veriləcəkdir. 

Ġ l h a m  Ə l i y e v: Kiminsə baĢqa sözü var?! Yoxdur. 

 

  

YEKUN NĠTQĠ 
 

Faydalı müzakirə aparıldı, bu günə qədər görülmüĢ iĢlər 

haqqında məlumat verildi. Ən önəmlisi odur ki, həm mövcud 

problemlər diqqətə çatdırıldı, həm də gələcək planlar haqqında 

fikir mübadiləsi apardıq.  

Burada qaldırılmıĢ bütün məsələləri biz operativ qaydada 

həll edəcəyik. Yenə də demək istəyirəm ki, Dövlət Proqramında 

hər Ģeyi nəzərdə tutmaq mümkün deyildir. Ancaq biz bu məsə-

lələri operativ qaydada həll etməliyik. Lazımi vəsait də ayrıla-

caqdır. Bu gün Azərbaycan iqtisadiyyatı elə sürətlə inkiĢaf edir 

ki, bizdə maliyyə qıtlığı yoxdur, əksinə, əlavə vəsaitlər yaranıb-

dır. Əlbəttə ki, ilk növbədə, bu vəsaiti Azərbaycanda ən çətin, 

ən ağır Ģəraitdə yaĢayan insanların həyat səviyyəsinin yaxĢılaĢ-

masına yönəltməliyik.  

Bütün məsələlər öz həllini tapacaq və hesab edirəm ki, bu 

müĢavirənin yaxĢı təsiri olacaqdır. Bundan sonra da bütün mə-

sələlər gərək operativ qaydada öz həllini tapsın. Əgər əlavə və-

saitə ehtiyac olarsa, biz bunu təmin edəcəyik. 

2006-cı ilin büdcəsi 2005-ci illə müqayisədə daha da böyük 

olacaqdır. Bizim imkanlarımız artır, iqtisadiyyatımız inkiĢaf 

edir, ümumi daxili məhsul təxminən 18–20 faiz artacaqdır. An-

caq 2006-cı ilə qədər əgər əlavə məsələlər ortaya çıxsa, biz onu 

da operativ həll etməliyik.  

Biz bu gün daha çox iqtisadi, sosial məsələlərə toxunduq. Bu 

da təbiidir. Çünki hər Ģey iqtisadiyyatdan asılıdır. Hər bir dövlə-
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tin gücü onun iqtisadi potensialından asılıdır. Məhz buna görə 

biz bu məsələyə çox ciddi diqqət göstəririk. Həm regionlarda 

gedən abadlıq, quruculuq iĢləri, yeni iĢ yerlərinin açılması, həm 

də Azərbaycanda iqtisadi islahatların davam etdirilməsi istiqa-

mətində mühüm addımlar atılır. Ancaq eyni zamanda, biz hu-

manitar məsələləri də yaddan çıxarmamalıyıq. Bu sahəyə də 

çox ciddi diqqət göstərilməlidir. Xüsusilə təhsil, səhiyyə məsə-

lələrinə və bu sahələrdə olan problemlər öz həllini tapmalıdır. 

Xüsusilə təhsil sahəsində. Çünki bizim uĢaqlarımız gərək yaxĢı, 

təmir olunmuĢ məktəblərdə oxusunlar. O cümlədən səhiyyə 

ocaqlarının təmiri də nəzərdə tutulmalıdır. Biz gərək bu məsələ-

lərə də həmiĢə diqqət yetirək.  

Yeni salınmıĢ qəsəbələrdə bu öz əksini tapır. Bu stenddə də 

bunu görürük. Ən müasir avadanlıqla təchiz olunmuĢ tibb mən-

təqələri və məktəblər. Əlbəttə, indi yeni tikiləcək qəsəbələr də 

buna bənzər səviyyədə olacaqdır. Ancaq bu bizim ümumi prob-

lemimizdir.  

Bu günə qədər Azərbaycanın iqtisadi inkiĢafı, iqtisadi poten-

sialı bizə imkan vermirdi ki, bu sahələrdə olan problemləri həll 

edək. Avadanlıq köhnəlib, uzun illər təmirsiz qalıbdır. Müstə-

qillik əldə olunandan sonra ilk illərdə Azərbaycanın iqtisadi və-

ziyyəti bizim hamımıza tanıĢdır və bəllidir. Ancaq son illərdə 

iqtisadi potensial gücləndikcə, bizim imkanlarımız daha da ge-

niĢlənir. Ġlk növbədə, yeni yaranmıĢ imkanları biz gərək əhalini 

daha çox narahat edən sahələrə, insanların sıx ünsiyyətdə oldu-

ğu sahələrə yönəldək.  

Humanitar sahələrə böyük diqqət göstərilməlidir. Bu ilin 

büdcəsində bu sahəyə ayrılan xərclər çox böyük həcmdə artıb-

dır. Amma bu bizi yenə də qane etmir. Əminəm ki, gələn ildən 

bizim iqtisadi potensialımız gücləndikcə, daha da böyük imkan-

lar yaranacaqdır.     

Mən bütövlükdə razıyam ki, bu müĢavirə çox iĢgüzar, səmə-

rəli Ģəkildə aparıldı, göstəriĢlər verildi və əsas məsələ mövcud 

olan problemlərin həllində daha da fəal olmaqdan ibarətdir. 

Mən bu məsələni daim diqqətdə saxlayıram və maraqlanıram. 
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Dövlətqaçqınkomun rəhbəri Əli Həsənovla da əlaqə saxlayıram. 

Mənə bütün məlumatları verir, məruzələr edir. Bu, gələcəkdə də 

belə olacaqdır. Bütün dövlət qurumları, dövlət Ģirkətləri bu məsə-

ləyə diqqətlərini əsirgəməməlidirlər. Bilməlidirlər ki, bu bizim 

üçün ən vacib, ən əsas məsələdir. 

Mən bir daha demək istəyirəm, heç Ģübhə etmirəm ki, bizim 

doğma torpaqlarımız iĢğalçı qüvvələrdən azad olunacaq, soy-

daĢlarımız öz doğma torpaqlarına qayıdacaqlar. Azərbaycan öz 

ərazi bütövlüyünü bərpa edəcək və Azərbaycan vətəndaĢları ra-

hat, firavan həyat yaĢayacaqlar. 

Sağ olun! 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


